
نامنویسی ۲۰۰ منهای یک نفر از هرمزگان 
برای مجلس

صفحه 2

یادداشت 

تشریح وضعیت مالیات بر مواد دخانی از 

سال ۱۴۰۳

آیا سیگار واقعا گران شده است؟

?....... وحید حاج سعیدی 
ما همیشه خدا فکر می کردیم دوران 
پارینه سنگی و عصر حجر تمام شده 
اســت و اگر هم آن بنــدگان خدا با 
چالــش هایــی مواجه بودنــد، برای 
خودشــان بوده و ربطی به نسل های 

بعدی ندارد.

رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشــت درباره آخرین 
وضعیت نرخ مالیات بر محصولات دخانی 
در برنامه هفتم توسعه و همچنین اخباری 
مبنی بر افزایش قیمت سیگار توضیح داد 
و گفت: تا زمانیکه ساختار قیمت گذاری 
محصولات دخانی به گونه ای باشــد که 
با درج حداقل قیمت ها روی بسته بندی 
محصولات، صنایع دخانی بدنبال پرداخت 
مالیات کمتر باشند، حتی افزایش ۱۰۰ در 
صدی مالیات هم موجب کاهش مصرف 

نخواهد شد.
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گلایه از یکسال معطلی 
آبرسانی به شهرک 
ولی عصر دهستان 

جکدان

نگاهی گذرا به تاریخ 
دریای مکران 

?.......کاظم گلخنی 

آیا چیپس و بستنی 
به اندازه مخدرها 

اعتیادآورند؟

2 ,

3 ,

8 ,
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  شنبه 6 آبان  ۱۴۰۲ 

  ۱۲ ربیع الثانی ۱۴۴5

  ۲8 اکتبر   ۲۰۲۳ 

  شماره ۴۲65  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5۰۰۰ تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ ۱۴۰۲/۰7/۲9 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه ردیف

379.500 هلو انجیری مرغوب 1

172.500 هلو انجیری درجه 2 2

437.000 هلو مرغوب 3

287.000 هلو درجه 1 4

230.000 هلو درجه 2 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?.......دکتر عباس فضلی
tآمار مطالعه

آمار مطالعه در کشــور مــا با توجه به 
اســتاندارد جهانی در باره ی سنجش 

میزان مطالعه بسیار اندک است. 

محور لنگه - پارسیان، گذرگاه مرگ؛محور لنگه - پارسیان، گذرگاه مرگ؛

جباری: دستگاه قضا به ترک فعل و بی عملی مسئولان در پروژه های جباری: دستگاه قضا به ترک فعل و بی عملی مسئولان در پروژه های 
راهسازی ورود کند راهسازی ورود کند 

ندای هرمزگان - گروه گزارش 
نماینده مردم بندرلنگه، بســتک و پارســیان در 
مجلس، خواســتار ورود دستگاه های نظارتی به 
ویژه دســتگاه قضا به ترک فعــل های صورت 
گرفته در حوزه پروژه های عمرانی و راهســازی 

استان هرمزگان شد.
به گزارش ندای هرمزگان، احمد جباری با انتقاد 
از عملکرد دســتگاه های مختلــف در خصوص 
تکمیل راه های اســتان هرمــزگان در محدوده 
بندرلنگه و شهرســتان پارســیان گفت: کریدور 
شرق به غرب سمت استان سیستان و بلوچستان 
را از مســیر اســتان های هرمزگان، بوشــهر به 
خوزستان متصل کرده و یکی از مسیرهای مهم 
ترانزیتی بین المللی و تردد مســافران است که 
با وجود تردد کالاهای صنایع بزرگ پتروشیمی، 
گاز، نفت و بنادر و شیلات ترافیک بسیار زیادی 
داشــته که برای احداث و دو بانــده کردن این 
کریدور ردیفی در بودجه ســال ۱38۷ باز شده و 
 در مصوبات دولت های مختلف نیز لحاظ شــده

 بود.
نماینده مردم بندرلنگه، بســتک و  پارســیان در 
مجلــس ادامه داد: متاســفانه علــی رغم اینکه 
بخشی از مسیر ۴۰۰ کیلومتری کریدور ترانزیتی 
شــرق به غرب در بخش جنوب در ادوار مختلف 

دولت ها احداث شده اما یکی از محورهای بسیار 
مهم و پر خطر که توســط اهالــی منطقه با نام 
جاده مرگ شناخته می شود، حد فاصل بندرلنگه و 
پارسیان در محدوده چارک و گلشن به طول ۶۰ 
کیلومتر و عرض ۵ متر و نیز دو کیلومتر از محور 
حمیران بندرلنگه و برکه سفلین با حجم ترافیک 
بسیار بالا بلاتکلیف مانده و این امر موجب بروز 
تصادفات منجر به مرگ فراوانی در این محدوده 

شده است.
این نماینده مــردم در مجلس اضافــه کرد: در 
روزهای اخیــر چندین تصادف منجر به مرگ در 
همین محور مذکور را شــاهد بودیم و به عنوان 
مثــال یک خانــواده ۶ نفــره در حادثه تصادف 
جانشان را از دســت دادند و در تصادف دیگری 
خانم جوانی جانش را از دســت داد که به همین 
مناســبت به مردم بندرلنگــه و خانوادهای این 

عزیزان تسلیت می گویم.
وی تاکید کرد: تکمیل این پروژه را بارها و بارها 
از مســئولان مربوطه در وزارت راه و شــرکت 
زیرســاخت پیگیری کردم و بارها در جلســات 
صحن و کمیسیون عمران با طرح سوال و تذکر 
و ... نسبت به عواقب تاخیر این پروژه و ضرورت 
تکمیل آن هشدار دادم اما متاسفانه اقدامات لازم 

در این خصوص انجام نشده است.

نماینــده مردم غــرب هرمزگان با بیــان اینکه 
جــای  را  خودشــان  راه  وزارت  مســئولان 
ایــن تصادفــات بگذارند  خانواده هــای داغدار 
افزود: مردم در این محور ســالانه شــاهد 2۰۰  
الــی 3۰۰ تصادف هســتند که منجــر به مرگ 
بیــش از ۵۰  نفــر و مجروح شــدن صدها نفر 
 از هموطنــان و همشــهریان عزیزمــان شــده 

است.
جبــاری ضمــن درخواســت از دســتگاه های 
نظارتی بــه ویژه قــوه قضاییه بــرای ورود به 
تــرک فعل های صــورت گرفتــه در خصوص 
محورهــای مذکور عنوان کرد: بخشــی کثیری 
از محــور دو کیلومتری حمیران و برکه ســفلین 
احداث شــده اما بــه دلیل تاخیــر در احداث دو 
 پل در این محور شــاهد تصادفات مرگ آفرین

هستیم.
عضو هیات رئیســه کمیســیون عمران مجلس 
اضافه کرد: کمیســیون عمــران مجلس برنامه 
ریــزی کــرده تــا در جلســه ای فــوق العاده 
مســئولان وزارت راه را به کمیســیون عمران 
دعوت کــرده و موضوع تصادفــات محورهای 
 میان بندرلنگه و پارســیان را مورد بررســی قرار 

می دهد.
احمــد جباری با طرح این ســوال که چرا دولت 

در این پروژه بسیار مهم و اولویت دار تعلل کرده 
و به پروژه هــای کمتر اولویــت دار می پردازد، 
اضافه کرد: اســتان هرمزگان بــه عنوان دروازه 
ی اقتصاد کشور با موقعیت خاص استراتژیک در 
موضوعات مختلف قربانی نگاه های تبعیض آمیز 
و به دور از عدالت شــده و حجم بالای تصادفات 
و حــوادث و تذکرات و پیگیــری ها باعث تغییر 
 رویکرد غیر مســئولانه برخی اشــخاص نشده

است.
نماینده غرب هرمزگان خاطرنشــان کرد: رهبر 
معظــم انقــلاب با ابــلاغ سیاســت های کلی 
جمعیت و تاکید بر فراهم کردن زیرســاخت های 
مورد نیاز برای اســتقرار جمعیــت چند میلیونی 
در ســواحل و جزایــر جنــوب کشــور، تکلیف 
همگان را روشــن کردنــد اما متاســفانه برای 
فراهم شدن این زیرســاخت ها اقدام قابل توجه 
و موثــری صــورت نگرفته و زیرســاخت های 
نیز  موجود پاســخگوی جمعیت حداقــل فعلی 

 نمی باشد.
وی در پایــان با تأکید بر اینکه چه شــخص یا 
نهادی باید پاســخگوی این کم کاری ها باشــد، 
مجددا از دســتگاه های نظارتی به ویژه دستگاه 
قضا درخواســت کرد تا نسبت به ترک فعل های 

صورت گرفته ورود نمایند.

 خبر

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر اداره بنادر و دریانوردی قشــم گفــت: ۱۷3 هزار 
تُــن فرآورده نفتــی )انواع گریدهای قیــر، محصولات 
هیدروکربنــی و نفتــا( در یک ماه گذشــته در اســکله 

اختصاصی نفتی حرا این جزیره تخلیه و بارگیری شد. 
به گزارش ندای هرمزگان، علی اشتری اعلام کرد: این 
میزان تخلیه و بارگیری فرآورده های نفتی از ســوی ۱۰ 
فروند شناور ورودی به این اسکله اختصاصی انجام شده 

است. 
وی ادامه داد: رکورد قبلی تعداد ورود شناور به این اسکله 
در ماه، متعلق به آذر ۱۴۰۱ با ورود هفت شناور و مجموع 

تخلیه و بارگیری 8۹ هزار تُن بوده است. 
مدیر اداره بنادر و دریانوردی قشــم توضیح داد: اسکله 
حرا که به  عنوان اسکله اختصاصی نفتی در ضلع شمالی 
جزیره قشم واقع شــده توسط بخش خصوصی ایجاد و 
تمامی خدمــات دریایی آن از طریــق اداره کل بنادر و 

دریانوردی هرمزگان راهبری می شود. 
اشــتری اضافه کرد: از مهم ترین ویژگی های این اسکله 
اختصاصی بارگیری فله محصــولات با ریت، بارگیری 
۵۰۰ تُن در ساعت قیر و قابلیت پهلودهی کشتی تا تُناژ 

۴۰ هزار تُن در جزیره قشم است.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
نیروی دریایی ســپاه از جهت عملکرد و رشــد در بین 
سازمان ها و نیروها در ســتاد کل نیروهای مسلح حائز 
رتبه برتر جشــنواره مالک اشتر ستادکل نیروهای مسلح 

شد.
به گزارش نــدای هرمزگان به نقــل از روابط عمومی 
نیروی دریایی ســپاه، چهاردهمین جشنواره مالک اشتر 
نیروهای مســلح با حضور سرلشــکر پاســدار »محمد 
باقری« رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح و فرماندهان 

عالی رتبه در ستاد کل نیروهای مسلح برگزار شد.
در این مراسم، از دریادار پاســدار علیرضا تنگسیری به 
عنوان موفق تر فرمانده نیرو در عملکرد و رشــد سازمان 

توسط رئیس ستاد نیروهای مسلح تجلیل شد.

۱7۳ هزار تنُ فرآورده  نفتی در 
اسکله حرا قشم تخلیه و بارگیری شد

 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
در ارزیابــی حــوزه HSE و پدافنــد غیرعامــل 
شــرکت های پالایشی کشور ســال ۱۴۰2، نفت 
ســتاره خلیج فارس رتبه اول شرکت های پالایشی 
در حــوزه HSE و پدافند غیرعامــل و همچنین 
رتبــه برتر در حوزه تخصصــی پدافند غیرعامل و 

مدیریت بحران را کسب کرد.
به گــزارش نــدای هرمــزگان، در ارزیابی حوزه 
HSE و پدافند غیرعامل شــرکت های پالایشی 
کشور سال ۱۴۰2 که توسط شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده هــای نفتی ایران انجام پذیرفت، 
نفــت ســتاره خلیج فارس رتبه اول شــرکت های 
پالایشــی در حوزه HSE و پدافنــد غیرعامل و 
همچنیــن رتبــه برتر در حوزه تخصصــی پدافند 

غیرعامل و مدیریت بحران را کسب کرد.
در مراسم نکوداشت پدافند غیرعامل و نوزدهمین 
جام برتر HSE که در ســاختمان غدیر شــرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران 
برگــزار شــد، با توجه بــه ارزیابی هــای صورت 
گرفته، نفت ســتاره خلیج فارس به عنوان برترین 
شرکت پالایشی کشــور در حوزه HSE و پدافند 
غیرعامل معرفی شــد و همچنیــن رتبه برتر در 
حــوزه تخصصی پدافنــد غیرعامــل و مدیریت 
 بحران به این مجموعه عظیم نفتی کشــور اعطا

شد.
در این آیین از مهندس علیرضا جعفرپور، مدیرعامل 
شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس با اهدای لوح و 
نشــان این ارزیابی توسط مهندس جلیل سالاری، 
معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و 
 پخــش فرآورده های نفتی ایــران تقدیر به عمل

آمد.
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس همواره با رعایت 
تمامی مباحث ایمنی، بهداشــت، محیط زیستی و 
پدافند غیرعامل در تلاش است به عنوان الگویی 
درخشــان در میان شــرکت های پالایشی کشور 

سرآمد باشد.

ستاره خلیج  فارس برترین 
پالایشگاه کشور شناخته شد

   اقتصادی

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  ۳۲۲۴۲888 و ۰76-۳۲۲۴۱5۱5 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
در راســتای قدردانی از ورزشکاران و مدال آوران،اعضای شورای 
اســلامی شــهربندرعباس از»هدیه کاظمی« مدال آور بازی های 

آسیایی هانگژو تجلیل کرد.
بــه گزارش نــدای هرمــزگان، در این آییــن و در صحن علنی 
شــورای اسلامی شــهر بندرعباس، »مصیب نظری« رئیس شورا 
با قدردانی از این ورزشــکار، گفت: موفقیت های بانوان نشــان از 
جایگاه تاثیرگذار بانوان در جامعه و توجه نظام جمهوری اســلامی 

به ورزش بانوان است.
وی افزود: کســب مدال برنز بازی های آســیایی هانگژو توسط 
هدیه کاظمــی و اهتزاز پرچــم جمهوری اســلامی ایران باعث 

خوشحالی ورزشکاران و مردم استان شد.
وی تصریح کرد: تصاحب ســکوی بازی های آسیایی توسط این 
ورزشکار و قهرمان ملی نشان داد که هرمزگان دارای استعدادهای 

درخشان در سطوح مختلف است.
نظری ابرازامیدواری کرد: با تلاش ورزشکاران و حمایت مسئولان 
کشوری و استانی شاهد موفقیت های بیشتر ورزشکاران هرمزگان 

در میادین بین المللی و ملی باشیم. 
رئیس شــورای اسلامی شــهربندرعباس درپایان، تجلیل از مدال 

آوران و قهرمانان را از برنامه های شورای شهر دانست.
وی ادامــه داد: افتخــار آفرینــی هدیه کاظمی بانوی شایســته 
هرمزگانــی در رقابت های قایقرانی بازی های آســیایی هانگژو 
و کســب مدال برنز باعث شد بر افتخارات ورزش میهن عزیزمان 
افزوده شود و ضمن تبریک این موفقیت بزرگ به مردم هرمزگان 
و قدردانــی از تلاش مجدانه این بانــوی هرمزگانی امیدواریم با 
تــلاش هایی که انجــام می گیرد و با حمایت هــای همه جانبه 
شــاهد حضور و افتخار آفرینی این بانوی شایسته در سایر رقابت 

ها باشیم.

گفتنی اســت، هدیه کاظمی، ملی پوش قایقرانی استان در کایاک 
یک نفره ۵۰۰ متر بانوان بازی  های آســیایی هانگژو صاحب مدال 

ارزشمند برنز شد.

تجلیل شورای شهر بندرعباس از هدیه کاظمی مدال آور بازی های آسیایی هانگژو

نیروی دریایی سپاه رده برتر در 
جشنواره مالک اشتر ستاد کل 

نیروهای مسلح شد



شهرستان
    

خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
با گذشــت یکســال از حفاری برای لوله گذاری جهت 
آبرســانی به شهرک ولی عصر دهستان جکدان از توابع 
بخش مرکزی شهرستان بشاگرد هنوز این اقدام اجرایی 

نشده و موجبات نارضایتی اهالی شده است.
به گزارش ندای هرمــزگان و طبق اعلام منابع محلی 
یکســال قبل با توافق دهیاری و آبفای بشــاگرد مسیر 
دهستان جکدان به شهرک ولی عصر حفاری می شود تا 
طبق برنامه برای شهرک  لوله گذاری و آبرسانی شود اما 
این اقدام تا کنون عملی نشده است و موجبات نارضایتی 
مردم را فراهم آورده اســت، از یک طرف ســاکنان این 
شهرک جدید که نیات به ساخت و ساز و سکونت دارند 
به آب نیازمند هستند و از طرف دیگر حفاری این مسیر 
و عدم تکمیل آن موجب گلایه مردم شــده به طوریکه 
خیلی ها از دهیاری خواسته اند اگر این طرح عملی نمی 
شود حفاری را پر کنند تا لااقل در تردد، مردم با مشکل 

مواجه نشوند .
طبق گفتــه برخی از منابع محلی دهیــاری توان مالی 
هزینه حمل ۳ هزار متر لوله ســهمیه که در بندرعباس 
انبار بوده را نداشــته و همین امر باعث می شود که این 

سهمیه به جایی دیگر اختصاص پیدا کند.
اما دهیــاری جکدان اعلام کرده کــه از اول قرار بوده 
که این ۳ هزار متر لوله ســهمیه شــهرک توسط آبفا از 
بندرعباس  حمل و منتقل شــود اما آبفای بشاگرد این 
موضوع را رد کرده و اعلام کــرده که دهیاری جکدان 

تقبل کرده بود سهمیه لوله را به شهرک  انتقال دهد .
به هر حال آنچه مشخص است سهمیه لوله این شهرک 
به جایی دیگــر اختصاص یافته و ایــن طرح همچنان 

ناتمام مانده است .
در همیــن پیونــد زارعی مدیر آبفای بشــاگرد به ندای 
هرمزگان گفت : اگر دهیاری جکدان پارسال اعلام می 
کرد که نمی تواند لوله ها را به روستا حمل کند قطعا آبفا 

وارد عمل می شد و این کار انجام می داد .
وی در پاسخ به این سوال که تکلیف که این طرح ناتمام 
چه می شود ،پاسخ داد : هم اکنون هزار متر لوله در انبار 
موجود اســت که برای شــهرک  اختصاص دادیم و در 
تلاش هســتیم هر طور شده ۲ هزار متر لوله باقی مانده 

را تهیه و به روستای جکدان انتقال دهیم .

ندای هرمزگان - گروه خبر 
دبیر کانون های خدمت رضوی شهرستان بندرعباس از 
برگزاری کارگاه آموزشی اشتغال و مشاغل خانگی ویژه 

محلات هدف خبر داد.
به گــزارش نــدای هرمــزگان، کاظم یحیایــی دبیر 
کانون هــای خدمت رضوی بندرعباس در تشــریح این 
خبر گفت: در راستای  توانمند سازی محلات هدف این 
شهر، با استفاده از ظرفیت تخصصی کانون اشتغال اولین 
جلسه مشــاوره گروهی برای مشاغل خانگی  در جهت 

اموزش قیمت گذاری محصولات برگزار شد. 
وی افزود: این جلســه توجیهی، کارگاهی و  مشــاوره 
مشــاغل خانگی در مســجد حمزه محله نخل پیرمرد 
بندرعباس توســط مسئول کانون اشــتغال و کارآفرینی 

انجام شده است.
دبیر کانون های خدمت رضوی شهرســتان بندرعباس 
گفــت: با هماهنگی صــورت گرفته با مســئول کانون 
اشــتغال و کارآفرینی  مقرر گردید، مقرر شده است  این 
نوع  جلســات  با موضوع آمــوزش تخصصی و عمومی 
مهارت های کســب و کار و مشاوره  بر حسب مزیت ها 
و رسته های شغلی مختلف هر هفته در قالب چهارشنبه 

های امام رضایی در محلات برگزار گردد.

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
سرپرســت انتظامي شهرستان بستک از کشف محموله 
البســه قاچــاق از یک دســتگاه خودرو بــه ارزش ۳ 
 میلیارد ریال و دســتگیری راننده در این شهرستان خبر 

داد.
به گزارش ندای هرمزگان، ســرهنگ عبدالرحیم دهقان 
بیان داشت: مأموران پاسگاه انتظامی دهنگ شهرستان 
بســتک در ادامه طرح مقابله با قاچاق کالا و ارز، حین 
گشــتزنی و کنترل محور مواصلاتی دهنگ به چاه بنارد 
تنگ بستک به یک دستگاه خودرو وانت پراید مشکوک 

و دستور توقف صادر کردند.
وی با اشــاره به اینکــه راننده خودرو بــدون توجه به 
دســتور پلیس و علائــم بازدارنده با افزایش ســرعت 
و حــرکات نمایشــی اقدام به فرار کــرد، افزود: پس از 
تعقیــب و گریز طولانی، در یک عملیات ضربتی خودرو 
وانت متوقف و قاچاقچی دســتگیرودر بازرسی از خودرو 
 ۷۲۷ثــوب انواع البســه خارجی قاچاق کشــف و ضبط 

شد.

?....... وحید حاج سعیدی
ما همیشــه خدا فکر می کردیم دوران پارینه ســنگی و 
عصر حجر تمام شــده است و اگر هم آن بندگان خدا با 
چالش هایی مواجه بودند، برای خودشــان بوده و ربطی 
به نســل های بعدی ندارد. اما ظاهراً این طور نیست و 
برخی از گرفتاری های نســل جدید میراث غار نشــینی 
اجدادمان به ویژه عزیزان نئاندرتال  است. یعنی  گل کم 
بود به مشکلات ژنتیک نئاندرتال ها هم آراسته شد! بشر 
امــروز ی این همه گرفتاری و بدبختی دارد، حالا میراث 
دار مشکلات ژنتیکی انسان های عصر حجر به ویژه در 

موضوع احساس درد شده است.
یعنی این همه خصلت خوب انسان های باستانی و عصر 
پارینه سنگی، ما عهدی  باید ژن احساس درد نئاندرتال 
هــا را به ارث ببریــم! جان به لبتان نکنم. دانشــمندان 
اخیراً کاشــف به عمل آورده اند، اگر آســتانه درد کمی 
داریم، ممکن اســت ژن نئاندرتال را به ارث برده باشیم! 
زومیت نوشت: سه واریانت ژنی که در اثر آمیزش اجداد 
انســان های مدرن با نئاندرتال ها به ما منتقل شــده اند، 
ممکن اســت حساســیت ما را به انــواع خاصی از درد 

افزایش داده باشند.
در حقیقت ارتباطات  ماقبل تاریخ نئاندرتال ها و انســان 
هــای امروزی، عواقب ژنتیکی بــرای گونه ی ما در پی 
داشته است. اکنون، تحقیقات نشان می دهد که می توانیم 
آســتانه ی تحمل درد را نیز به فهرســت مواردی اضافه 
کنیم که آمیزش بین  گونه ای انسان های باستانی ممکن 

است بر آن تأثیر گذاشته باشد.
بخشــکی شــانس... ما فکر می کردیم این انسان های 
عصر پارینه سنگی یا انسان های نئاندرتال ها، رودولفی، 
هایدلبرگی با آن تبرهای ســنگی و دماغ های بزرگ که 
باب زندگی در مناطق خشــک و سرد بود،  اساساً انسان 
های پوست کلفت و ضد خشی بودند، اما نگو آن بندگان 
خــدا هم در برابر درد، عاجز بودند و حتی به انواع خاصی 

از درد حساس تر بوده  باشند.
دکتر کاســتوب آدیکاری، نویســنده همکار، در بیانیه ای 
گفت: »حساســیت به درد یکی از ویژگی های مهم برای 
حفظ بقا است و به انسان توانایی می دهد تا از دردهایی با 
آسیب جدی اجتناب کند. یافته های ما نشان می دهد که 
ممکن اســت نئاندرتال ها به انواع خاصی از درد حساس  

تر بوده  باشند؛
گذشته از آســتانه ی تحمل درد اندک، ممکن است آثار 
وراثتی و ارتبــاط ژنتیکی ما با اجــداد نئاندرتال مان بر 
آناتومی بینی و حساسیت ما به کووید ۱۹ و احتمال ابتلا 
به »بیماری وایکینگ« نیز تاثیر گذاشــته باشد. به  نظر 
می رســد که ژن اجداد نئاندرتال مســئول خیلی چیزها 

است.
هر چنــد این گرفتاری هایی که ما داریم با مشــکلات 
عزیزان غارنشین قابل مقایسه نیست، فقط خدا کند این 
لابلا دوســتان آمارگیر بانک مرکزی و مرکز آمار ایران 
میزان شاخص فلاکت و آمار بیکاری و سایر بدبختی های 
اقتصادی عصر حاضر را، گردن شکسته نئاندرتال  ها  و 
ژن آنها نیندازند! چون این بندگان غار نشین خداوند کار 
و کاسبی و شغل درست و حسابی که نداشتند. پس فردا 
ممکن است  کارشناسان اعلام کنند، بیکاری فزاینده در 
جامعه ماحصل انتقال ژن بیکاری نئاندرتال ها به نســل 

های بعد و ارثی است! خدا به خیر بگذراند...

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیر بنادر و دریانوردی شهرســتان قشــم اعلام کرد: 
بندر مســافری شهید ذاکری این جزیره به علت افزایش 
ســرعت باد، تُندباد لحظه ای، ارتفاع زیاد امواج و تلاطم 

دریا تا اطلاع بعدی تعطیل است.
علی اشــتری افزود: با توجه به پیش بینی هواشناســی 
دریایــی و همچنین افزایش ســرعت باد و به دنبال آن، 
تلاطــم دریا در آب های محدوده جزیره قشــم، فعالیت 
بندر مســافری شــهید ذاکری قشــم به صورت موقت 

متوقف شده است.
وی ادامه داد: بازگشــایی مجدد این بندر، منوط به احراز 
شــرایط مســاعد جوی خواهد بود. شهرستان قشم ۱۹ 

اسکله مسافری، تجاری و گردشگری دارد.
شــیب  مناطــق  در  مجــاز  گردشــگری  اســکله   ۹
دراز، کندالــو، هنــگام، لافــت، گورزیــن، ســهیلی، 
 طبــل، دهخــدا و گــوران شهرســتان قشــم فعالیت 

می کنند.
سفر به قشــم از سه مســیر هوایی )فرودگاه بین المللی 
قشم(، زمینی )ســفر با خودروهای شخصی و عمومی از 
طریق بندر پهل بندرعباس به بندر لافت جزیره قشــم 
توســط شــناورهای لندینگ کرافت( و دریایی )از بندر 
شهید حقانی بندرعباس به بندر شهید ذاکری شهر قشم( 

امکانپذیر است.
جزیره قشــم با وســعت یک هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع 
از تنگــه هرمز بــه موازات ســاحل جنوبی ایــران به 
طــول ۱۳۵ کیلومتر و عــرض میانگیــن ۱۱ کیلومتر 
 از توابع هرمزگان اســت و ۳۰۰ کیلومتر خط ســاحلی

دارد.
شهرستان قشم شامل جزیره های قشم، هنگام و لارک 
با حــدود ۱۵۰ هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات 
ساحل اســتان هرمزگان به طول ۱۵۰ و عرض میانگین 
۱۱ کیلومتر در میان آب های خلیج فارس گســترده شده 

است.

    هرمزگان
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    یادداشت

    

تنُدباد اسکله شهید ذاکری قشم را 
تعطیل کرد

کشف پوشاک قاچاق در شهرستان بستک

دبیر کانون های خدمت رضوی بندرعباس خبر داد:

برگزاری کارگاه آموزشی اشتغال و 
مشاغل خانگی ویژه محلات هدف

ندای هرمزگان - گروه سیاسی 
ثبت نــام نهایی نامزدی مجلس شــورای 
اســلامی در حالی به پایان رسید که منصور 
آرامی، یکی از نماینده های فعلی از شرکت 

در انتخابات انصراف داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، طبق اعلام ستاد 
انتخابات اســتان هرمزگان ۱۹۹ نفر برای 
کاندیداتوری مجلس شورای اسلامی اعلام 
آمادگی کردند که باعث شد انتخابات پیش 
رو منهای یک نفر از نمایندگان فعلی برای 
بررسی صلاحیت خود وارد کارزار انتخاباتی 

شوند.
در همین حال منصور آرامی با انتشار پستی 

در اینســتاگرامش از عدم ثبــت نام برای 
کاندیداتوری در انتخابات مجلس خبر داد.

ایــن انصراف در حالــی رخ داد که تا پیش 
از این آرامی انتظار می رفت، نماینده فعلی 
با چینش مهره هــای انتخاباتی وارد رقابت 

شود.
دبیر ستاد انتخابات استان هرمزگان از ثبت 
نــام نهایی ۱۹۹ نفر در ســه حوزه انتخابیه 

استان در هفت روز گذشته خبر داد.
محمدجواد خجســته در خصوص ثبت نام 
نهایی انتخابات مجلس شــورای اســلامی 
اظهارداشــت: از ۲۷ مهرماه ثبت نام نهایی 
داوطلبان نمایندگی مجلس شورای اسلامی 
آغاز شد که نتیجه آن نام نویسی نهایی ۱۹۹ 
نفر بــرای حضور در انتخابــات مجلس در 

سطح سه حوزه انتخابیه بود.
وی افــزود: در روز هفتم ثبت نام ها، ۶۴ نفر 
اقدام به ثبت نام کردند که به تفکیک شامل 

۴۱ نفر در حوزه مرکزی اســتان، ۱۲ نفر در 
حوزه انتخابیه شرق هرمزگان و ۱۱ نفر نیز 

در حوزه انتخابیه غرب استان می شود.
خجســته عنوان  کرد: با پایــان موعد مقرر 
برای ثبت نــام نهایــی آمــار کل ثبت نام 
کنندگان حوزه مرکزی هرمزگان، ۱۱۴ نفر، 
در حوزه انتخابیه میناب، رودان، ســیریک، 
جاسک و بشــاگرد؛ ۳۹ نفر و آمار ثبت  نام 
بندرلنگه، بستک و  انتخابیه   کنندگان حوزه 

پارسیان ۴۶ نفر است.
دبیر ســتاد انتخابات استان هرمزگان گفت: 
از میــان ثبت نام کننــدگان ۱۶۹ نفر آقا و 
۳۰ نفر نیز خانم هســتند که به تفکیک ۱۷ 
خانم حــوزه مرکزی، ۹ خانم در حوزه غرب 
و ۴ خانم در حوزه انتخابیه شــرق هرمزگان 

هستند.

نامنویسی 2۰۰ منهای یک نفر از هرمزگان برای مجلس

ندای هرمزگان - گروه خبر 
ندای هرمزگان - گروه خبر 

مراســم تحلیف و اتیان ســوگند ۳۰ نفر از 
اعضای جدید کانون کارشناســان هرمزگان 
با حضور رئیس کل دادگستری استان برگزار 

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مراسم تحلیف و 
اتیان سوگند ۳۰ نفر از اعضای جدید کانون 
با حضــور مجتبی  کارشناســان هرمزگان 
قهرمانی »رئیس کل دادگســتری استان« 
و جمعی از مسئولان قضایی در بندرعباس 

برگزار شد.
رئیس کل دادگســتری هرمــزگان در این 
مراسم، لزوم قانونمداری و رعایت بی طرفی 
در صدور نظریات کارشناسی را مورد تأکید 
قرار داد و تصریح کرد: کارشناســی رسمی 
دادگســتری یک منصب بســیار حســاس 
اســت و یک کارشــناس به عنوان فردی 
صاحب نظر و متخصص می تواند با نظرات 
مســتدل، دقیق و کاربردی مقام قضایی را 
 در شناســایی و صــدور آرای عادلانه یاری

کند.
تبریک  قهرمانی همچنیــن ضمن  مجتبی 
روز کارشــناس بــه مســئولان و اعضای 
کانون کارشناســان استان هرمزگان، اظهار 
داشــت: موضوع کارشناســی یکی از موارد 
مهم و چالش برانگیز دســتگاه قضایی و از 
جمله محورهایی است که به منظور پیشبرد 

اهداف در مدیریت کلان قوه قضاییه همواره 
بر آن تأکید شده است.

وی با اشــاره به نقش مؤثر کارشناسان در 
تحقق عدالت و امنیت جامعه، خاطرنشــان 
کرد: قضات، با اعتماد به کارشناسان رسمی، 
امــور فنــی و تخصصی را به آنهــا واگذار 
می کنند و به همین دلیل، لازم است صدور 
نظریات کارشناسی به دور از سهل انگاری و 

با دقت کافی انجام شود.
قهرمانــی افزود: موضوع کارشناســی یکی 
از کلیــد واژه هــا و گفتمان های اختصاصی 
ریاست قوه قضاییه است که به علت اهمیت 
آن در احقاق حق و اجرای عدالت و سلامت 
سازمانی به عنوان دغدغه جدی در جلسات 
مکرر مورد اشــاره ایشان قرار گرفته و ورود 

میدانی داشته اند.
وی تصریــح کــرد: دادگســتری اســتان 
هرمزگان در حوزه ساماندهی امور مرتبط با 
کارشناســی، اقدامات و برنامه های متعددی 
را در دســتور کار خود قــرار داده که یکی 

از آنها تشــکیل کمیته نظارت، بازرســی و 
ارزیابی الکترونیک می باشــد که برخی از 
شــاخص های مورد ارزیابی از سوی آن به 

موضوع کارشناسی اختصاص یافته است.
این مقام قضایی یادآور شد: ۷۱ شاخص در 
کمیته نظارت، بازرسی و ارزیابی الکترونیک 
دادگستری اســتان هرمزگان مورد بررسی 
قرار می گیرد که توزیع عادلانه کارشناسی ها 
یکــی از موضوعات بســیار مهــم در این 

خصوص است.
مجتبی قهرمانی خاطرنشان کرد: ارجاع امر 
کارشناسی از طریق قرعه یکی از تمهیداتی 
اســت که قانونگذار برای توزیــع عادلانه 
کارشناسی ها در نظر گرفته و ضرورت دارد 
این موضوع از ســوی کارشناسان و قضات 

نیز مورد توجه قرار گیرد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان در بخش 
دیگــری از ســخنان خود، موضــوع توجه 
بــه تبحر و تخصص کارشــناس، و رعایت 
بی طرفی و ســلامت در امر کارشناسی را 
حائز اهمیت برشــمرد و بیان داشــت: اگر 
کارشناســی بر مبنای واقعیت نباشد، قطعاً 
احقاق حق صورت نخواهــد گرفت و روند 

پرونده از مسیر عدالت منحرف خواهد شد.
قهرمانی تصریح کــرد: بروز بودن و مجهز 
شــدن به علم و دانش برای کارشناســان 
امری بدیهــی و ضرورتی اجتنــاب ناپذیر 
اســت و لازم اســت هیئت مدیــره کانون 

کارشناسان اســتان با برنامه ریزی دقیق و 
استفاده از فناوری های نوین و سامانه های 
الکترونیکی، در خصوص بررســی عملکرد 

اعضای خود اقدام کند. 
وی با اشاره به اینکه استفاده از سامانه های 
هوشمند الکترونیک یکی از مؤلفه های مهم 
در تحقق کارشناسی دقیق و عادلانه است، 
گفت: ضرورت دارد کانون کارشناسان برای 
ایجاد رقابت ســالم بین اعضای خود، برای 
آنهــا کارنامه عملکرد صــادر کند تا امکان 
ارزیابی کارشناســی ها از این طریق فراهم 

گردد.
مجتبــی قهرمانی همچنین با تأکید بر لزوم 
بروز رسانی نظام کارشناسی، اذعان کرد: با 
توجه به پیشــرفت تکنولــوژی و پیچیدگی 
و گســتردگی موضوعات مبتلابــه، نیاز به 
نظریات دقیق کارشناسی نسبت به گذشته، 
بسیار جدی تر شــده که این مهم با فرآیند 

سنتی امکان پذیر نمی باشد.
رئیس کل دادگستری هرمزگان خاطرنشان 
کرد: ضرورت دارد بین کارشناســی که اکثر 
نظرات او در هیئت هــای بدوی تأیید می 
شــود و حتی قضــات نیز نظــر وی را می 
پذیرند با کارشناســی که نظراتش در هیئت 
های بدوی نقض می شود و مبنا و مستندی 
هم ندارد، تفاوت قائل شویم و از این حیث 
 کارشناســان دارای درجــه و رتبــه بندی

باشند.

کانون کارشناســان  اعضای جدید  از  نفر  تحلیف ۳۰  آیین  برگزاری 
دادگستری هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر 

رزمایش آمادگی در برابر سونامی )IOWave۲۳( چهارشنبه 
ســوم آبانماه امسال براساس طرحی از پیش طراحی شده، در 

محدوده منطقه دریایی شهر جاسک برگزار شد.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری هرمزگان چهارشــنبه 
در حاشــیه برگزاری این رزمایش به خبرنــگاران گفت: این 
رزمایش با هدف ایجاد هماهنگی بین اعضای ســتاد بحران 
شهرستان جاســک و با مشارکت پژوهشــگاه ملی اقیانوس 
 شناســی و علوم جوی کشــور در روســتای »بحل« برگزار 

شد.
مهرداد حســن  زاده ادامه داد: فرضیــه رزمایش وقوع زلزله ۹ 
ریشــتری در پی آن ایجاد امواجی به ارتفاع ۶ متر در دریا بود 
و با توجه به زنجیره هشــدار سونامی ذیل یونسکو که از قبل 

مشخص شده بود اعلام هشدار شد.
وی اضافه کرد: بر این اســاس راس ساعت ۹.۳۰ دقیقه صبح 
امروز، ســوم آبان ماه زمین لرزه فرضی با شدت ۹ ریشتر در 
ســواحل مکران بوقوع پیوســت که پــس از دریافت پیام در 

پژوهشگاه ملی اقیانوس شانســی و علوم جوی کشور سریعاً 
این پیام به هرمزگان منعکس شد.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان خاطرنشان کرد: 
بنابراین با توجه به آموزش های قبلی داده شده باید بی درنگ 
نسبت به تخلیه ساکنان محلات و روستاهای ساحلی جاسک 
در زمان مشخصی اقدام و به مکان مشخصی منتقل می شدند 

که این اقدام انجام شد.
معاون سیاســی اجتماعی فرماندار جاســک هــم گفت: این 
شهرســتان با افزون بر ۳۰۰ کیلومتر نوار مرزی ســاحلی در 

معرض خطر وقوع سونامی قرار دارد.
حســن دوراندیش افزود: اغلب روســتاها و مناطق مسکونی 

جاسک در مجاورت دریا و ساحل واقع شده است.
رییس مرکز اقیانوس شناسی خلیج فارس اضافه کرد: سونامی 
حاصــل از این زلزله باعث مرگ بیش از ۲۸۶ هزار نفر در ۱۴ 
کشور شد و یکی از مناطقی که با وجود فاصله بسیار از مرکز 
لرزه آسیب های جدی دیده بندر بیلا است، همچنین شدت و 
قدرت این زمین لرزه چنان بود که باعث شــد تا کره زمین به 

میزان ۱۰ میلیمتر )۰/۴ اینچ( تکان بخورد.
رییس مرکز اقیانوس شناسی خلیج فارس در حاشیه برگزاری 
ایــن رزمایش گفت: یکــی از اهداف ایــن رزمایش در واقع 
ارزیابــی عملکرد زنجیره هشــدار تهیه شــده برای موضوع 
هشدار ســونامی بوده که باتوجه به وجود گسل فعال مَکُران 
در محدوده ی ۲ شهرســتان چابهار در سیستان و بلوچستان و 

جاسک در هرمزگان امکان رخداد سونامی هست.
صمد حمــزه ای در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: برخلاف 
رخــداد زمین لرزه در پدیده ســونامی فرصت محدودی برای 

فرار از محدوده خطر سونامی وجود دارد که در صورت تمرین 
و صدور هشدارهای مناسب امکان کاهش تلفات انسانی وجود 

دارد.
وی یادآور شــد: پس از زلزله و ســونامی ۲۶ دسامبر ۲۰۰۴ 
اندونــزی و بــه بار آمدن تلفــات جانی و مالی گســترده در 
کشورهای محدوده اقیانوس هند، کمیته بین الدولی اقیانوسی 
زیرنظر )UNESCO( به هماهنگــی و برنامه ریزی جهت 

ایجاد سامانه هشدار سونامی اقیانوس هند پرداخت.
رییس مرکز اقیانوس شناسی خلیج فارس اضافه کرد: از زمان 
راه انــدازی آن تاکنون آزمایش ها و تمرین های متعددی برای 
تایید کارآمدی و همچنین ارتقای سطح این سامانه اجرا شده 
است و امرو ســوم آبانماه جاری نیز هفتمین تمرین سونامی 
به نــام )IOWave۲۳( همزمان در میان ۲۴ کشــور حوزه 

اقیانوس هند و در چهار سناریو اجرا است.
حمزه ای ادامه داد: براســاس یکی از طرح های این رزمایش، 
زلزله ای با شدت ۹ ریشتر در ساعت ۹ و ۳۰ دقیقه امروز سوم 
آبان در محدوده گسل مکران در نزدیکی سواحل جنوبی ایران 
رخ می دهد و تمرین سونامی طبق زمانبندی اعلام شده راس 

این ساعت آغاز می شود.
وی گفــت: امکان رخداد ســونامی در ایران بــه دلیل وجود 
گســل فعال مکــران در محدوده ی شهرســتان های چابهار 
و جاســک وجــود دارد و برخلاف رخــداد زمین لــرزه، در 
پدیــده ســونامی فرصت محــدودی برای فــرار از محدوده 
خطر ســونامی وجود دارد کــه در صورت تمریــن و صدور 
 هشــدارهای مناســب می توان تلفــات انســانی را کاهش

داد.

رزمایش »آمادگی در برابر سونامی« در جاسک برگزار شد

ندای هرمزگان - گروه حوادث 

از کشف  انتظامی استان هرمزگان  فرمانده 
بیش از نیم تن مــواد مخدر از نوع تریاک 
در دو عملیات منســجم و مشترک پلیسی 
 در شهرستان های حاجی آباد و میناب خبر

داد.
نــدای هرمزگان، ســردارعلی  به گزارش 
اکبــر جاویدان در تشــریح ایــن خبر بیان 
داشــت: مأمــوران انتظامــی شهرســتان 
میناب با همکاری مامــوران پلیس مبارزه 
با مــواد مخدر اســتان با انجــام اقدامات 
اطلاعاتــی از دپوی محمولــه مواد مخدر 
توســط قاچاقچیــان در منزلی در شــهر 
هشــتبندی میناب مطلع و پیگیری موضوع 
 را به صورت ویژه در دســتور کار خود قرار

دادند.
وی افزود: مأموران با تشکیل چند اکیپ با 
هماهنگی قضائــی و ورود به منزل فردی 
بــه هویت معلــوم، موفق به کشــف ۱۳۹ 
کیلوگرم تریاک و ۷۰۰ گرم ســوخته ،یک 
قبضه سلاح شــکاری پنج تیر و دستگیری 
 یــک قاچاقچــی مــواد مخــدر در محل

شدند .
فرمانده انتظامی استان در ادامه بیان داشت: 
مأمــوران پلیس مبارزه با مواد مخدر حاجی 
آباد با همکاری ماموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر اســتان البرز ، در عملیات دیگر پس 
انجام یک ســری اقدامات اطلاعاتی یک 
محموله مواد مخدردر حال حمل به وسیله 
یک دســتگاه پژو ۴۰۵ به سمت شهرستان 

داراب در محور دهســتان شهرستان حاجی 
آباد را مورد شناســایی و به راننده دســتور 

ایست دادند.
انتظامی اســتان تصریح  این مقام ارشــد 
کــرد: راننده خودرو بــدون توجه به فرمان 
پلیس و علائــم بازدارنده با تغییر مســیر 
اقــدام به فرار کرد که با توجه به ســرعت 
عمل مأموران پس از طی مســافتی تعقیب 
وگریــز خودرو متوقــف و در بازرســی از 
 آن، ۳۷۵ کیلو و ۲۰۰ گرم تریاک کشــف

شد.
سردار جاویدان با اشــاره به دستگیری دو 
قاچاقچی و پیگیری پلیس جهت شناسایی 
و دستگیری سایر عناصر سوداگران مرگ ، 
تصریح کــرد: طی این دو عملیات مجموعا 
۵۱۴ کیلو و ۲۰۰گــرم تریاک و ۷۰۰ گرم 

سوخته کشف گردید.
،خاطر  هرمزگان  اســتان  انتظامی  فرمانده 

نشــان کرد: پلیس با به کارگیري تمام توان 
عملیاتي و انتظامي خــود در تامین نظم و 
امنیت شهروندان تلاش مي کند لازم است 
شــهروندان نیز ضمن رعایت نکات ایمني 
و امنیتي در پیشــگیري از جرایم، هرگونه 
اطلاعــات و اخبــار در خصــوص توزیع 
کنندگان مواد مخدر را از طریق سامانه ۱۲۸ 
پلیــس مبارزه با مواد مخدر و تلفن ۱۱۰ به 

پلیس اطلاع دهند.

ضرب شصت پلیس به سوداگران مرگ



فرهنگ
 

کتاب »آوازهای کوچکی برای ماه؛ نامه نگاری های گوســتاو 
فلوبر و ژرژ ساند« با ترجمه گلاره جمشیدی توسط نشر افق 

منتشر و راهی بازار نشر شد.
به گزارش خبرنگار مهر، کتاب »آوازهای کوچکی برای ماه؛ 
نامه نگاری های گوستاو فلوبر و ژرژ ساند« به تازگی با ترجمه 
گلاره جمشــیدی توسط نشر افق منتشــر و راهی بازار نشر 
شده است. این کتاب پنجمین عنوان از مجموعه »مطالعات « 

است که این  ناشر چاپ می کند.
این  کتاب دربرگیرنده نامه نگاری های دو نویسنده فرانسوی 
یعنی گوســتاو فلوبر و ژرژ ساند اســت که رابطه دوستانه و 
رسمی شــان، رنگ و بویی از عشــق هم داشته و این مساله 
را می توان از خلال متون نامه ها متوجه شد. این دو نویسنده 
قرن نوزدهمی دلداده یکدیگر بوده اند و نامه هایشان مقاطعی 
از زندگی شــان را روایت می کند. این نامه ها همچنین حال و 
هوا و فضای روزگار معاصر این دو نویسنده را نیز به مخاطب 

نشان می دهند.
رابطــه فلوبر و ســاند بیش از ۱۲ ســال جریان داشــت و 
جنگ فرانســه و آلمان را در دل خود جا داد. ژرژ ســاند در 
ابتدا منتقــد آثار فلوبر و ۱۷ ســال از او کوچکتر بود. فلوبر، 
شخصیتی منزوی و بداخلاق داشــت اما با آشنایی با ساند، 
توانست شخصیت او را کشف کرده و از انزوا بیرون بیاید. به 

این ترتیب این دو به رشد یکدیگر کمک کردند.
در این نامه هــای عاشــقانه، دو نویســنده گاهــی روبروی 
یکدیگر می ایســتند. ساند همیشه از طبعی آتشین، شاعرانه،  
خیال انگیــز، خوش بین و غم خوار ســخن می گوید و فلوبر 
از طبعــی دراماتیک، مالیخولیایــی، ملاحظه گر، عیب جو و 
هزل آمیز. ســاند روی نیکی ذاتی انسان اصرار دارد و فلوبر 
بر فســاد فطری. ساند اعتقادش به احیای اجتماعی را نشان 

می دهد و فلوبر، توده مردم را عبوسانه تحقیر می کند.
به این ترتیب، فلوبر و ساند در عین نزدیک بودن به یکدیگر، 
از هم دور هســتند و ارتباط شــان بیشــتر به نامه نگاری و 
نوشــتن برای یکدیگر اختصاص داشــت. در این نامه ها هم 
درباره ادبیات، نقد آثار یکدیگر و البته احساسات درونی شان 
می گویند. شاید فلوبر را به واسطه زندگینامه ها و آثارش بیشتر 
بشناســیم. بنابراین بد نیســت بگوییم ژرژ ساند را می توان 
فرزند انقلاب فرانســه دانســت که یاغی گــری و مبارزه با 
تبعیض بخشی از وجودش بود. او خانه و چرخ خیاطی را رها 
کرد و کت و شــلوار مردانه پوشید. فلوبر هم از اول یک پسر 
خلق تنگ بود که اخلاق و رفتارش، ریشه در امپراتوری دوم 

فرانسه داشت.
کتاب »آوازهــای کوچکی برای ماه« ۳۱۸ نامه را شــامل 

می شود.
درقسمتیازاینکتابمیخوانیم:

۱۹۱
به گوستاو فلوبر، در کراوسه

نوهان، اوت ۱۸۷۱
می خواهــی مرا ببینی و بــه من نیاز داری، امــا به دیدارم 
نمی آیــی! این اصلا خوب نیســت، چون مــن و همه ما در 
اینجا در حســرت تو هســتیم. ما هجده ماه پیش با خوبی 
و خوشــی از هم جدا شــدیم و در این مدت بسیاری مسائل 
دردناک و دژخیم وار رخ داد! دیدارمان با هم می تواند تســلی 
خاطری برایمان باشــد. من به ســهم خود نمی توانم از اینجا 
تکان بخورم، یک پنی هم ندارم و مجبورم مثل یک کاکاسیاه 
کار کنم. و بعد هم اینکه من حتی یک پروسی را هم ندیده ام 
و می خواهم چشمانم را از آن ننگ پاک نگه دارم. آه، دوست 
من! چه سال هایی را پشــت سر می گذاریم! دیگر نمی توانم 

بازگشت، چراکه امید کاملا رخت بربسته.
این کتاب با ۴۷۲ صفحه، شمارگان ۵۰۰ نسخه و قیمت ۳۳۵ 

هزار تومان منتشر شده است.
امیرخانی مطرح کرد؛

 

رضا امیرخانی گفت: متأســفانه قسمت رسمی دستگاه های 
فرهنگی ما سراغ مستندنگاری رفته که به نظرم قاتل ادبیات 

است.
به گزارش خبرگزاری مهر، رضا امیرخانی داســتان  نویس با 
حضور در نشســتی در دانشــگاه تهران درباره مستندنگاری 
گفت: به نظر من مســتندنگاری از زمره اشتباهات متولیان 

فرهنگ در کشور است.
وی افزود: با انتشار کتاب »دا« عملًا ما یک قسمت از ادبیات 
را از دســت دادیم. انتشــار این کتاب یعنی رفتن به سمت 

مستندهای داستانی که امروزه شاهد آن هستیم.
امیرخانــی گفت: من فکــر می کنم با انتشــار این کتاب ها 
قســمت مهمــی از ادبیات جنــگ را به باد دادیــم؛ یعنی 
جلوی پیشــرفت ادبیات جنــگ را که بالنده بــود گرفتیم؛ 
مســیرهایی که احمد دهقان و محمدرضا بایرامی به دنبال 
بــاز کــردن آن ها بودند از بین رفتند. این مســیرها بســته 
شــدند و به سمت مستند داســتانی رفتند و من تصورم این 
 است که مستندنگاری از زمره اشــتباهات متولیان فرهنگ

است.
وی افزود: به نظر من چنین آثاری در ســاخت ادبیات نقشی 
ندارند اما در تخریب می توانند نقش داشــته باشند و به نظرم 

این نقش را خیلی خوب ایفا کردند.
امیرخانی گفت: متأســفانه قســمت رسمی دســتگاه های 
فرهنگــی مــا بــه ســراغ مســتندنگاری رفتــه اســت 
کــه بــه نظرم قاتــل ادبیات اســت ایــن درحالی اســت 
 کــه داستان نویســی می توانــد محــل زایــش باشــد نه 

مرگ.
وی افزود: در حال حاضر ما یــک ادبیات کارخانه ای به نام 
مســتندنگاری درســت کرده ایم که بزرگ تریــن ظلم را به 

ادبیات بالنده هویت گرا انجام داده ایم.

مکران ولایتی است که در جنوب بلوچستان قرار دارد و از 
سابقه ای کهن برخوردار است. 

این ســرزمین امروزه به شرق اســتان هرمزگان بخشی 
از جنوبی کرمان و نواحی ســاحلی اســتان سیســتان و 

بلوچستان اطلاق می شود 
دوران تاریخی دریای مکران، از زمان حکومت سومری ها، 
در بیش از پنج هزار ســال قبل آغاز شــد. در کتیبه های 
باقی مانده از عهد ســومریان، از مناطقی بانام های مکن 
و ملوخ یادشده اســت که در مورد آن ها، نظرات مختلفی 
وجود دارد. بسیاری از محققان، مکن، نام عمومی یکی از 
ولایات تحت امر هخامنشــیان، که بعدها به صورت مکه، 
مکا و مکیا آمده، و بر دو ســوی ســواحل دریای پارس 
گفته می شــده، اطلاق کرده اند. مکران در عهد باســتان 
و نیــز در دوران اســلامی یکی از ایالات مهم شــرقی 
ایران بــوده و در منابع مختلف، محــدوده آن به صورت 
متفاوت ذکرشده اســت و بانام هایماکا )مکه(، گدروزیا و 
مکوران خوانده می شــده و در هر دوره جزئی از کشــور 
ایران به حســاب می آمده اســت. این ســرزمین به دلیل 
طبیعت خشــک و کمبود مواد غذایــی چندان موردتوجه 
شــاهان و حکومت ها قرار نداشــت. چنان که تا پیش از 
اســکندر مقدونی هیچ گزارشی مبنی بر حضور شاهان و 
لشکریان در آن گزارش نشده است. باوجود طبیعت خشن 
و بی آب، شهرهای زیادی در مناطق نسبتاً آباد بلوچستان 
وجود داشــت که بیشتر آن ها در ســواحل دریای مکران 
باهدف تجارت شــکل گرفته بودند. و ایرانیان، هندی ها و 
اعراب با کشــتی های تجاری از راه دریا کالاهای خود را 
در این مراکز عرضه می داشــتند و بــر ثروت و رفاه خود 
می افزودند. این پهنه آبی پیش از اسلام نام های متغیری 
را تجربه کرده اســت در برخی از اسناد تاریخی این دریا 
را ادامه اقیانوس هند و در برخی دیگر از نقشه های پیش 
از اســلام این منطقه را دریای اریتره و در برخی منابع به 
همراه خلیج فارس »دریای پارس« ذکر کرده اند. مورخان 
و جغرافی نــگاران یونانی پیش از میلاد، دریای مکران و 

خلیج فارس را باهم دریای پارس می خواندند.
در متــون تاریخی و جغرافیایی ایران پس از اســلام که 
عمدتاً توسط جغرافی دانان مسلمان نوشته شده اند، نام این 
دریا غالباً«مکران« ذکرشده است و در برخی از منابع هم 
تمایزی میان دریای مکران و خلیج فارس قائل نشــده و 
تمام بحر جنوبی ایران را به عنوان دریای پارس نام گذاری 
و در تواریــخ خود آورده انــد. در دیگر منابع مکتوب قدیم 
نیــز نام این دریا به همــراه خلیج فارس روی هم »دریای 
پارس« خوانده شده است. درواقع این یک نام عمومی برای 
کل آب های خلیج فارس، تنگه هرمز و دریای مکران بود 
که بعداً به ســه نام تفکیک شد. همچنین نام هایی مانند: 
دریــای بزرگ، دریای بزرگ جنوبی، دریای اعظم، دریا و 
اقیانوس هند، دریای شــرقی، بحر شرقی، دریای پارس و 
یا بخشی از آن، بحر فارس، دریای پارسی، دریای مکران 
و پــارس، بحر کرمان، بحر مکران و کرمان، دریای اریترا 
»اریتــره - اریتروس - دریای ســرخ«، دریای مکران و 
در ســده ی اخیر دریای عمان هم کاربرد داشته است. در 
حقیقت پس از یورش اعراب به ایران چون ایرانیان قدرت 
سیاسی گذشــته خود را ازدســت داده بودند تغییراتی در 
برخی از اعلام جغرافیایی ایران صورت گرفت. در نقشه ها، 
روایات تاریخی و اسناد موثق جغرافیایی یا تاریخی قدیمی 
پیش از قرن هجدهم نامی از دریای عمان و حتی کشور 
عمان به میان نیامده است. به مرور نام دریای مکر آن که 
برگرفته از سرزمین های باستانی بلوچستان ایران و دارای 
تمدنی کهن بود به دلیل ویران شدن بنادر باستانی ایران 
پــس از یورش اعــراب و رونق و جایگزین شــدن بنادر 
عمان به دریای عمان تبدیل شــد. رونق بازارهای عمان 
به جای بنادر و بازارهای چندین هزارســاله ایران و اعمال 
سیاســت اســتعماری دولت انگلیس در منطقه در جهت 
تأمین امنیت مســتعمرات و نیز حفــظ منافع خود در این 
مناطق )عمان و هند( از مهم ترین دلایل کمرنگ شــدن 
نام مکــران و محو آن از کتب تاریخی اســت. اما آنچه 
مسلم است در طی ادوار تاریخی، دولت های ایران و هند 
دولت های مقتدر منطقه بوده و حق اســتفاده از ســواحل 
دریاهای ایــن منطقه - به خصوص دریای مکران - را از 
آن خود می دانســته اند. امروزه هم سواحل دریای مکران 
تا مرز آب های حاکمیتی کشــورها متعلق به چهار کشور 
ایران، پاکستان، پادشــاهی عمان و امارت متحده عربی 
است. با توجه به اینکه بیشترین خط ساحلی حاشیه ی این 
دریا متعلق به ایران و سرزمین باستانی و تاریخی مکران 
بوده و تمدن های باشکوهی در حاشیه ی این پهنه ی آبی 
شــکل گرفته و موجب پویایی و شکوفایی جهان باستان 
شده و با همین نام قرن ها در معادلات سیاسی، فرهنگی 
و تجاری نقش آفرینی کرده و این نام بر پهنه سرزمینی و 
آبی این منطقه قلمداد شده و قابل قیاس در هیچ ابعادی با 
سرزمین بی هویت، خشک، بی آب و گیاه که قرن ها تحت 
قیمومیت و خراج گزار حکومت های ایرانی بوده و جمعیت 
و وسعت به مراتب کمتری نسبت به بخش ایرانی آن دارد، 
صحیح نیست و شایسته بازگشت به نام حقیقی آن یعنی 
مکران است و می بایست پژوهشگران و نویسندگان تاریخ 

هم از این نام تاریخی
اســتفاده کنند. در حقیقت نام عمان تنها یک نام تجاری 
پس از یورش کشــوری به کشور دیگر است که بر روی 
این آب ها گذاشته شده است و وجاهت تاریخی و برگرفته 
از یک تمدن نیســت و این نام جعلی از زمانی در نقشه ها 
رواج یافت که سوداگران اروپایی با امیران عمان همدست 
شدند تا از عمان و مســقط پایگاهی برای گسترش نفوذ 
خود در دریای مکران، خلیج فارس و کشورهای حاشیه ی 
آن پدیدآورنــد. ازاین رو ضــرورت دارد تا ضمن بازنگری 
به عرصه های هویت ملی و ارج گذاری به ســاحت علم، 
فرهنگ، تاریخ و تمدن ایرانی، دستگاه های متولی آموزش 
در کشــور ضمن اصلاح نقشه ها و کاربرد این نام تاریخی 
در کنار نــام خلیج فارس، از کاربــرد نام«دریای عمان« 
بپرهیزند و در کاربرد بیشتر نام تاریخی »دریای مکران« 

بکوشند.

    تاریخ نگار
    

نگاهی گذرا به تاریخ دریای مکران  توسط نشر افق؛
نامه نگاری های گوستاو فلوبر و ژرژ ساند 

منتشر شد

شماره 4265
شنبه 
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?....... کاظم گلخنی 

tآمار مطالعه
آمــار مطالعــه در کشــور ما بــا توجه به 
اســتاندارد جهانــی در باره ی ســنجش 
میــزان مطالعه بســیار اندک اســت. چرا 
کــه در نگاه بیــن اللملــی، خواندن کتب 
مذهبــی و ادعیه و دروس مدرســه ای و 
دانشــگاهی از لیســت مطالعــه خارج می 
شــود. و فقــط آنچه در اوقــات فراغت به 

معنادار  برای  حســب جســتجوی مطلبی 
 ســاختن زندگی اســت؛ مطالعه محسوب

می شود.
تصور می کنم این محدودیت در ســنجش 
مطالعــه مربوط بــه این نکته اســت که 
در مطالعــه کردن فرد بایــد کنجکاو و در 
جســت و جوی صرفا دانستن یک مطلب 
بدون نیاز شــغلی و تحصیلی باشد. بنابراین 

خواندن قرآن و یا دعا هم اگر در راســتای 
 فهمیدن درکی از حیات باشــد جزو مطالعه

است. 
یعنی مطالعه پاســخ به سؤالی است که فرد 
در ذهنش ایجاد می شود. انگیزه اصلی فرد 
برای فهمیدن و پی بردن به معنای زندگی 
اســت بنابراین مطالعه، جســتجوی معنای 

زندگی اســت نه تفاخر بر دیگران و به رخ 
کشیدن آموخته ها

مطالعه رمــز ماندگاری روح آدمی و پویایی 
اندیشه است و حیات معنوی انسان در گرو 
مطالعه ی آزادی اســت که در طول زندگی 

دارد.
ادامهدارد

مستندنگاری قاتل ادبیات است

استاد دانشگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

نکته های نیکو

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: 
حماســه ای که ۱۵ مهر ایجاد شــد و این 
میزان کشته از صهیونیست ها، پیش از این 
سابقه نداشت و در حافظه تاریخی مبارزات 

مردم مسلمان فلسطین ثبت نشده بود.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، عصر شــعر 
سراســری »اســم شــب، صبح است« به 
نشانه حمایت از فلسطین، به عنوان مسئله 
اول جهان اســلام، با حضور محمدمهدی 
اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ 
مهدی رمضانی، دبیرکل نهاد کتابخانه های 
عمومی کشــور، مدیــران مجموعه نهاد و 
اهالی اندیشــه و قلم روز گذشته سه شنبه 
۲ آبان در سالن آمفی تئاتر کتابخانه مرکزی 

پارک شهر برگزار شد.
محمدمهــدی اســماعیلی، وزیــر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی ضمن تبریــک زادروز 
امام حســن عســکری  ولادت حضــرت 
)ع( و تســلیت ایام پر غصــه ای که در داغ 
شهدای مظلوم غزه طی می کنیم، گفت: از 
تدارک این محفل توســط آقای رمضانی و 
همکارانشــان و نیز حضور شاعران گرانقدر 
قدردانــی می کنم. موضوع غــزه امروز به 
موضوعی جهانی تبدیل شــده است. شاید 
صهیونیســت ها دهه های قبل به واســطه 
فناوری های رســانه ای می توانســتند  نبود 
افــکار عمومی را با تبلیغــات کاذب همراه 
خــود کنند؛ اما در ســال های اخیر، به ویژه 
در اتفاقی که اخیــراً رخ داد، این موضوع از 

صهیونیست ها سلب شد. امروز شاهد فضای 
اعتراض عمومی و اعتراض جهانی نسبت به 
این حرکت صهیونیست ها هستیم؛ اعتراضی 
بین المللی که تنها منحصر به کشــورهای 
اســلامی نیســت و حرکتی غــرور آفرین 

محسوب می شود.
وی افزود: در طول بیش از صد سال گذشته 
بریتانیا برای حضور صهیونیســت ها در این 
سرزمین مقدس زمینه سازی کرد و با انواع 
مکــر و حیله و بهانه های مختلف، آژانس ها 
انتقال یهودیان از اقصــی نقاط دنیا به این 
منطقه را آغاز کردند تا ترکیب جمعیتی را بر 
هم بزنند؛ از همان زمان مقاومت ها شــروع 
شــد. با این حال صهیونیست ها کار را جلو 
بردند و در ۱۹۴۸ اعــلام دولت خودخوانده 
ای کردنــد که با حمایــت غربی ها تا امروز 

ادامه پیدا کرده است.
اســماعیلی گفــت: حماســه ای کــه ۱۵ 
مهــر ایجاد شــد و ایــن میزان کشــته از 
صهیونیســت ها، پیش از این سابقه نداشت 
و در حافظه تاریخی مبارزات مردم مسلمان 
فلسطین ثبت نشده بود. ما امروز در شورای 
فرهنگ عمومی ۱۵ مهــر را به عنوان روز 
حماسه جوانان فلســطینی ثبت کردیم که 
بــرای تصویب باید مراحلی را در شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی پشــت ســر بگذارد؛ 
۱۵ مهر، در تاریخ منشــأ یک تحول است؛ 
رهبــر انقلاب اشــاره کردند کــه ۱۵ مهر 
تاریخــی جدید از آغاز شــمارش معکوس 

برای اضمحلال رژیم اشغالگر قدس است. 
دیروز عدد شهدای کودک به بالای ۱۸۰۰ 
رســیده که این میزان از قساوت، خشونت 
و قتل، ورای نسل کشی های معمول است. 
آن هایی که دروغ های ساختگی را به عنوان 
نسل کشــی به خورد تاریخ داده اند و کسی 
که مایل به تحقیق باشد را به زندان محکوم 
می کنند، جلوی چشمان جهانیان بیمارستان 
مسیحیان را بمباران می کنند و بیش از ۵۰۰ 
کودک را یکجا از بین می برند؛ اینها اتفاقات 
بی نظیری از خشــونت و قســاوت است و 
انشاالله همین مســئله به اضمحلال رژیم 

صهیونیستی منجر خواهد شد.
وی افزود: ان شــاءالله به زودی نماز را در 
بیت المقدس عزیز به امامت رهبر عزیزمان 
برپا خواهیم کرد و شــادی گسترده سقوط 
رژیم صهیونیستی را در بیت المقدس جشن 

می گیریم.
مهدی رمضانی دبیرکل نهاد کتابخانه های 
عمومی کشــور در این نشست گفت: خدا را 
شاکرم که ما هم توانســتیم در این فضا و 

در این مسئله نقشی داشته باشیم. از تمامی 
شــعرای عزیز که در زمانــی کوتاه، قبول 
زحمــت کردند و تشــریف آوردند، قدردانی 
می کنم و امیــدوارم که این اقــدام ذخیره 

آخرت همه ما باشد.
وی گفــت: بر ما خــرده می گیرند که اهل 
غزه ســنی هســتند و ما چرا یادی از امام 
حســین )ع( می کنیم؛ واقعیت این اســت 
که ما مظلوم می بینیم یاد امام حســین )ع( 
می افتیم؛ کودکی که به او ظلم شــده، ما را 
یاد سیدالشهدا می اندازد؛ ما دلمان می گیرد، 
امام زمان )عــج( را صدا می زنیم. لذا بر ما 
خرده نگیرید که چرا این اتفاقات می افتد؛ به 
اعتقاد من مســیر واضح و مبرهن است و ما 
هر مظلومی در عالم ببینیم یاد سیدالشــهدا 
و خاندان ایشــان می افتیم و اطمینان داریم 
که امام زمان )عج( کمک خواهد کرد و این 

ظلم ریشه کن خواهد شد.
دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور 
در خاتمه از حضور و همراهی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و همراهی در این برنامه 

تقدیر کرد.
همچنین در این برنامه سراســری علیرضا 
قزوه، احمد بابایی، میلاد عرفان پور، قاســم 
صرافان، فریبا یوســفی، محمود اکرامی فر، 
ناصر فیض، فاطمه نانی زاد، محمود حبیبی 
کسبی، مبین اردستانی، رضا اسماعیلی، قادر 
طراوت پور، محمدمهــدی عبداللهی، ایرج 
قنبری، علی داوودی، طیبه شامانی و مهتاب 

کامیاب به شعرخوانی پرداختند.
در پایان این مراســم نیز متن بیانیه محافل 
کتابخانه های عمومی کشــور  نهــاد  ادبی 

توسط علی داوودی خوانده شد.

اسماعیلی مطرح کرد؛

حماسه ۱۵ مهر فلسطینی ها بی سابقه بود

شرکت تعاونی افق در نظر دارد یک قطعه زمین به مساحت ۵۳۱ متر مربع با کاربری تجاری و اداری خود واقع در شهر بندرعباس بلوار ۱۲ فروردین و دارای سند 
تک برگ و توافقنامه با شــهرداری منطقه یک بندرعباس جهت خرید ۲۹۰۴ متر مربع تراکم ســاخت )شامل ۴6۳ متر مربع تجاری، ۲۰۸6 متر مربع اداری در هفت 

طبقه و پارکینگ و ســرایداری( با پرداخت حدود 6۰ درصد هزینه مربوطه، را از طریق مزایده به بالاترین قیمت پیشــنهادی بفروش برساند.
متقاضیان میتوانند جهت کســب اطلاع بیشــتر و بازدید از زمین و ارائه پیشــنهاد کتبی قیمت )در پاکت مهر و موم شده( و دریافت رسید ظرف مدت ۱۰ روز از نشر 

آگهی با شــماره تلفن های۰۹۱۷۳6۰۳۵۰۴ و ۰۹۱۷۱6۷۴۰۴۲ بترتیب آقایان زارع و شاه میرزایی تماس حاصل فرمایند.

 شرکت تعاونی افق 

از امــروز ۲ فیلم »آهو« و »جنگل پرتقال« 
در شــرایطی بــه روی پــرده می روند که 
می توانند به فراخور نبود درام های عاشــقانه 
 در گیشــه، مــورد توجــه مخاطبــان قرار 

بگیرند.
به گزارش خبرنگار ســینمایی ایرنا، از صبح 
امروز، ۲ فیلم جنگل پرتقال و آهو، به روی 
پرده رفتند تا ترکیــب اکران، تحولی جدی 

را به نسبت یک ماه پیش خود تجربه کند.
جنــگل پرتقال، نخســتین ســاخته آرمان 
خوانساریان است که در جشنواره فجر سال 
گذشته رونمایی و با استقبال خوب منتقدان 
و مخاطبان مواجه شد تا جایی که این فیلم 
به عنوان یکی از ۵ فیلم پرمخاطب جشنواره 
فجر سال گذشته بود و نقدهای خوبی برای 

آن نوشته شد.

داستان این فیلم که رسول صدرعاملی تهیه  
کننده آن است درباره جوانی به نام سهراب 
بهاریان است؛ نمایشنامه نویسی ناموفق که 
بعد از سال ها بیکاری، معلم دبیرستان شده. 
او برای حفظ شــغل تازه اش، ناگزیر به ارائه 
اصل مدرک تحصیلی است. سهراب بعد از 
۱۵ سال به شهر دانشجویی اش بازمی گردد 
اما این ســفر آن طور کــه او فکر می کرده، 

پیش نمی رود.
ســارا بهرامی، میرســعید مولویــان، رضا 
بهبودی، رضا عموزاد، فراز ســرابی، داوود 
ارشــیا  مرعشــی،  فرشــته  فتحعلی بیگی، 
نیک بین، حمیدرضا عباســی، زینب شعبانی 
و حســام نورانی، تیم بازیگران این فیلم را 

تشکیل می دهند.
انتظــار مــی رود با توجه به کمبــود درام و 
عاشــقانه جدید بر روی پرده و اقبال خوبی 
که در زمان جشنواره، متوجه این فیلم بوده، 
جنگل پرتقال با استقبال خوبی مواجه شود.

آهو، نخستین ســاخته هوشنگ گل مکانی، 
روزنامه نگار و منتقد ســینمایی کشور است 
که از امروز، در چند سینمای معدود به روی 

پرده رفته است.
فیلم، حکایت انزوای خودخواســته دختری 

است که آرزوهایش را بربادرفته می بیند اما 
هنوز امیدش را از دست نداده است.

در این فیلم که جواد نوروزبیگی تهیه کننده 
آن اســت، علی مصفا، حامد کمیلی، سپیده 
آرمان، رضا یزدانی، رضا کیانیان و ســهیلا 

رضوی به ایفای نقش پرداخته اند.
این، نخســتین اکران عمومی آهو است که 
بایــد دید چه واکنش هایــی را در مخاطب 

برمی انگیزاند.
۲ فیلــم جدید از این حیــث، آثار مهمی در 
اکران کنونی به حســاب می آیند که جریان 
غالب این روزها، به ســمت سینمای کمدی 
و کودک بوده و خــلاء درام های اجتماعی 
و خانوادگی خیلی احســاس می شود و این 
۲ فیلم می توانند چنیــن حفره ای را در بازه 

کنونی بپوشانند.

»جنگل پرتقال« و »آهو«؛ میزبانی سینماها از درام های عاشقانه

»ســائد الحلبی« خبرنگار شبکه ماهواره ای 
الاقصــی در بمباران خانــه اش در اردوگاه 

جبالیا در شمال نوار غزه به شهادت رسید. 
به گــزارش ایرنــا، از آغاز نبــرد »طوفان 
الاقصــی« در غزه تاکنــون ۲۱ خبرنگار در 
این  به  حملات هوایی رژیم صهیونیســتی 

منطقه شهید شدند.
بر اســاس آخریــن آمار کمیتــه حفاظت از 

خبرنــگاران )CPJ( در ۱۰ روز اول جنــگ 
حمــاس و رژیم صهیونیســتی، حداقل ۱۵ 
روزنامه نگار کشــته شدند و بسیاری از افراد 
دیگر مفقود یا مجروح شده اند، این درحالی 
اســت که بر اســاس آمار این کمیته از آغاز 
جنگ اکراین و روســیه تا کنون در مجموع 

۱۵ خبرنگار کشته شده اند.
اکثــر ۱۱ فلســطینی کــه در جریان جنگ 

حماس ورژیم صهیونیستی کشته شدند، در 
جریان بمباران اســرائیل جان باختند و سه 
روزنامه نگار اســرائیلی کشــته شدند و یک 
روزنامه نگار لبنانی در حمله موشــکی رژیم 

صهیونیستی به لبنان کشته شد.
نزدیک به نیمی از روزنامه نگارانی که کشته 
شدند به عنوان عکاس یا فیلمبردار کار می 
کردند.بیشــتر خبرنگارانی که جان خود را از 
دســت دادند در غزه کشته شــدند. بیش از 
۱۴۰۰ اســرائیلی و بیش از ۲۷۵۰ فلسطینی 
در جریان جنگ تا شــامگاه دوشنبه کشته 

شده اند.
در میان خبرنگاران کشته شده یک فیلمبردار 
رویترز مستقر در بیروت در جریان حمله روز 
جمعه در جنوب لبنان کشته شد که منجر به 
زخمی شدن شش خبرنگار دیگر از جمله دو 
خبرنگار رویترز و روزنامه نگاران خبرگزاری 

فرانسه و الجزیره شد.
روزنامه نــگاران طبق قوانیــن بین المللی 
بشردوســتانه غیرنظامی محسوب می شوند 
 و نبایــد مســتقیماً در حملات هــدف قرار

گیرند.

شهادت خبرنگاری دیگر در غزه 



تسلا از کاهش قیمت 
روبرگرداند!

نماینده مجلس آلمان: گاز را 
گران تر از روسیه می خریم

بخشودگی ۱۰۰ درصدی 
جرایم قابل بخشش مالیاتی

 عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی به 
بیان توضیحاتی درباره تأثیر راه اندازی ســامانه مودیان 
مالیاتی و پایانه های فروشگاهی بر ایجاد عدالت مالیاتی 

پرداخت.
حجت الاســلام والمســلمین سید ســلمان ذاکر عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، درباره تأثیر راه اندازی ســامانه مودیان 
مالیاتــی و پایانه های فروشــگاهی بر ایجــاد عدالت و 
شــفافیت مالیاتی در کشــور گفت: ممیزان مالیاتی باید 
هم جنس بازاریان باشــند و افرادی که مالیات پرداخت 

می کنند فرهنگ پرداخت مالیات را داشته باشند.
وی در ادامــه بیــان کرد: این ســامانه بایــد به حدی 
گســترش یابد که تمام مودیان مالیاتی از دســتگاه های 
 کارت خــوان اســتفاده کننــد و این موضــوع نهادینه

شود.
وی افزود: پرداخت مالیات باید کاملًا شفاف باشد. علاوه 
بر این سامانه مودیان مالیاتی می تواند جلوی قاچاق کالا 
را بگیرد و به این وسیله از اقتصاد زیر زمینی گسترده ای 
که در کشــور در حال فعالیت اســت جلوگیری کند زیرا 
فعــالان در این اقتصاد پنهان هیچ گونه مالیاتی پرداخت 

نمی کند.
ذاکر با بیان اینکه تمام حســاب های حقیقی و حقوقی و 
حتی شخصی باید ســاماندهی شود ادامه داد: فقط با به 
وجود آمدن این شفافیت است که پرداخت مالیات شفاف 

و روشن و عادلانه می شود.
ایــن عضو کمیســیون اجتماعــی مجلس ادامــه داد: 
البتــه در فرآیند اخذ مالیات ها از طریق ســامانه مودیان 
مالیاتی اشــتباهاتی هم رخ داده کــه موجب نارضایتی 
مودیان شــده اســت در این مــوارد هم ســازمان امور 
 مالیاتی باید شــفاف و روشن به این اعتراضات رسیدگی 

کند.
وی در ادامه بیان کرد: از سوی دیگر جلوگیری از قاچاق 
کالا به دلیل گســتردگی آن در کشور نیازمند اهرم های 
قانونی قوی اســت و سامانه مودیان مالیاتی و پایانه های 
فروشــگاهی باید به حدی مکانیزه شود که بتواند جلوی 
تمام این اقدامات اقتصادی زیر زمینی را در کشور بگیرد.

این نماینده مجلــس یازدهم توضیح داد: با این اقدامات 
اســت که می توان جلوی فرار مالیاتی را گرفت و هر چه 
بیشتر جلوی آنها گرفته و شناسایی شوند بر تعداد مودیان 

ما هم افزوده می شود.
وی در ادامــه افزود: بــرای عملکرد هر چــه بهتر این 
سامانه باید با اتاق اصناف و اتحادیه های مشاغل مختلف 
 هم هماهنگی شــود تــا مالیات ها عادلانــه تر پرداخت

شود.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس توضیح داد: علاوه بر 
این سازمان امور مالیاتی کشور تخفیف های مالیاتی خیلی 
بالایی به مودیانی که مالیات خود را شفاف پرداخت کرده 
اند داده که باعث تمایل بیشــتر مودیان به اعلام درآمد 

خود می شود.

 خبر
  

سامانه مودیان مالیاتی می تواند جلوی 
قاچاق کالا را بگیرد

13هزار فرصت
 شغلی برای مددجویان 
کمیته امداد هرمزگان 

ایجاد شد

200 اتوبوس
 بین شهری برای زائران 

اربعین وارد شد

16هزار و 800 
واحد

 املاک در کشور محوز 
ندارند

8هزارواحد 
تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

200هزار
 واحد مسکونی در کشور 
تا آخر امسال نوسازی 

می شود 

100درصد
 جهش فروش 

خودروهای انرژی جدید 
در چین

10کشور 
دارنده بزرگترین ذخایر 

نفت جهان 

تیتر های 
کوتاه خبری

معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه سواحل مکران گفت: ما معتقدیم 
با بودجه محدود دولت و گســتردگی نیاز کشــور، امکان آبادانی سریع در 

منطقه مکران فراهم نخواهد شد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، توســعه ســواحل مکران کلیــد واژه ای بود که 
نخســتین بار از سوی مقام معظم رهبری اعلام شــد، توجه به اقتصاد دریا 

محور و توسعه شرق و جنوب شرق کشور در این مساله دنبال می شود.
طبق لایحه برنامه هفتم توســعه قرار اســت ســهم اقتصــاد دریا از تولید 
ناخالــص داخلی از ۲ درصد به ۶ درصد افزایش پیــدا کند و یکی از لوازم 
آن ســرمایه گذاری در پس کرانه های ســواحل مکران از نظــر ایجاد بنادر 
بزرگ، راه هــای مواصلاتی جاده، ریل و حتی فــرودگاه و خطوط دریایی، 
ایجاد زیرســاخت های کشاورزی، گردشگری، شیلاتی و تجاری باید مدنظر 

قرار گیرد.
توســعه سواحل مکران و اقتدار دریایی از سال های قبل مورد تأکید فرمانده 
کل قوا بوده است، در بحث اقتدار دریایی ارتش جمهوری اسلامی اقدامات 
خوبی انجام داده اســت به گونه ای که امروز در آب های آزاد جهان حضور 

داریم و امنیت را در عرصه دریاها و اقیانوس ها فراهم شده است.
علــی طالبی معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه ســواحل مکران  در  
گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به یک فوریتی بودن لایحه اساســنامه 
توسعه سواحل مکران به اینکه حداقل طی یک ماه آینده با تصویب مجلس 
سازمان توسعه سواحل مکران تأســیس خواهد شد، گفت: مقدمه پیشرفت 
و توسعه داشتن سازوکار و بستر مناســب برای برنامه ریزی، اجرا و نظارت 
است اقدامات جزیره ای بدون هدف و برنامه مسیری است که این چند سال 
دبیرخانه توسعه سواحل مکران رفته است و نتیجه قابل قبول نگرفته است 
در سال ۱۳۹۵ مصوبه قانونی در مجلس شورای اسلامی مطرح می شود در 
قالب ماده ۶۸ قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشور تکلیف می شود 
سازمانی برای توسعه سواحل مکران با شخصیت شرکتی که تمام اختیارات 
و اقتدارها، برای مدیریت یکپارچه در منطقه را در اختیار داشته باشد تأسیس 
شــود. البته این سازمان باید از گذشته شــکل می گرفت که اگر این اتفاق 
می افتاد مسیر توســعه تا به امروز هموارتر پیش می رفت.همچنان که مقام 
معظم رهبری در فرمایشات اخیرشان در خصوص عقب ماندگی بیست ساله 
در اجرای مأموریت ها و وظایف در سیســتان و بلوچستان و شرق کشور را 

فرمودند.
وی گفــت: بخش پایانی ماده ۶۸ قانون اشــعار مــی دارد که ۴ ماه پس از 
ابلاغ این قانون اساســنامه ای توسط دولت تهیه و برای تصویب به مجلس 
شــورای اسلامی ارائه شود. این روند در سال ۱۳۹۵ به اجرا نمی رسد و پس 
از گذشــت حدود ۷ ســال از آن با تلاش دبیرخانه توســعه سواحل مکران 
ضمن تهیه اساســنامه و بررسی در کمیســیون های دولت و هیأت محترم 

دولت به دست مجلس شورای اسلامی رسیده و پس از پیگیری ها در انتظار 
بررسی نهایی کمیســیون اقتصادی مجلس هستیم تا پس از آن در صحن 
مجلس شــورای اســلامی امید می رود با نظر مثبت نمایندگان محترم به 
تصویب برســد و امیدواریم طی یک ماه آتی امکان ایجاد ســازمانی پویا و 
 قدرتمند و توســعه محور برای ظهور اقدامات مؤثر در سواحل مکران فراهم 
گردد. این مسئول در ادامه تصریح کرد: این سازمان تنها در صورتی می تواند 
با قــدرت به کار خود ادامه دهد که تمام دســتگاه ها و مردم و عواملی که 
در این راســتا دخیل هستند به نحو شایسته به کمک بیایند، به فعالیت خود 
ادامه دهند و از سوی دیگر بتواند از ظرفیت و مشارکت مردم بهره مند شود 
تا جمعیت حاضر در منطقه ماندگار و مولد بماند. یکی از وظایف ســازمان، 
مطالبه گری از دســتگاه هایی که در زیرســاخت های توسعه سواحل مکران 
فعالیت داشتند و دارند مانند راه آهن، جاده، بندر، بهداشت، انرژی و آموزشی 
خواهد بود. امیدواریم دســتگاه های متولی بنا به وظایف قانونی خود به پای 

کار خواهند آمد و توسعه سرعت بیشتری خواهد گرفت.
طالبی در ادامه خاطر نشان کرد: البته در حوزه توسعه روبنایی و بارگذاری های 
صنعتی، کشاورزی، گردشگری و … در سواحل مکران با توجه به اصل ۴۴ 
قانون اساســی بخش مهم از توجهات به بخش خصوصی است که باید از 
ظرفیت ها و ســرمایه گذاری درون و برون کشور استفاده حداکثری شود. ما 
معتقدیم با بودجه محدود دولت و گستردگی نیاز کشور امکان آبادانی سریع 

در منطقه مکران فراهم نخواهد شد.
معــاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه ســواحل مکران در ادامه تاکید 
کرد: توســعه ســواحل مکران یک تکلیف قانونی و شرعی است که باید به 
مرحله اجرا و عملیات برســد. سابقه طرح توسعه ســواحل مکران به سال 
۱۳۸۷ و تأکیــدات مقام معظم رهبــری )مدظله العالــی( بازمی گردد. البته 
باید توجه داشت به نسبت همســایگان، ایران در منطقه سواحل مکران از 
ظرفیت ها و مزیت های بالایی در حوزه اقتصادی مانند دریا، شیلات، حمل و 
نقل دریایی و… کشاورزی، صنایع، معادن و پتروشیمی برخوردار است که 

باید نهایت استفاده از ظرفیت ها و مزیت های موجود به نفع و کشور بشود.
وی در ادامه تاکید کرد: در حــوزه اقتصاد دریا به رغم ظرفیت های موجود 
فعالیت و بهره کافی را نداشــتیم نه فرهنگ دریایی آموزش داده شــده، نه 
اقتصاد دریا فعال شــده اســت و ســواحل مکران را باید بر اساس توجه به 
توانایــی و ظرفیت های ذاتی منطقه احیا کنیم. معتقدیم امروزه در توســعه 
ســواحل مکران به آنچه مد نظر مقام معظم رهبری و خواست مردم منطقه 
است، نرسیدیم و برای جبران عقب افتادگی باید همت و تلاشمان مضاعف 

کنیم.
این کارشــناس ســواحل مکران افزود: در ایران زمانی که از کلمه توسعه 
اســتفاده می شــود عده ای این کلمه را ایجاد صنایع بــزرگ مانند فولاد و 
پتروشــیمی تصور می کنند که باید گفت در این سازمان علاوه بر موارد ذکر 
شــده توسعه در این سواحل را همراه با توسعه فرهنگی، اجتماعی و زیست 
بوم اجتماعی و اقتصادی مردم در دیگر مزیت های منطقه مانند کشاورزی، 
گردشــگری و… طراحی شده اســت در کنار ایجاد صنایع بزرگ افزایش 
ظرفیت گردشــگری و کشاورزی و صنایع تبدیلی و بسته بندی حمل و نقل 
بری و بحری هر آنچه به زیســت مردم دخیل باشد، در بحث توسعه اتفاق 

خواهد افتاد.
طالبی تاکید کرد: در سواحل مکران باید صنعت گردشگری توسعه پیدا کند. 
حضور گردشــگر نیاز به ایجاد برخی از زیرســاخت ها دارد مانند زیرساخت 
جاده ای، هوایــی، ریلی… البته در کنار ایجاد زیرســاخت ها باید به ایجاد 
روبناهــا نیز توجه کرد مانند هتل، امکانات رفاهی، مراکز تجاری و تفریحی 

داشت.
وی گفــت: بخشــی از بودجه ۱۴۰۲ را به ســاخت کریدورهای ســاحلی 
اختصاص دادیم و ممکن است موجب افزایش ظرفیت گردشگری می شود 
و همچنین موجب تســهیل فرآیند زندگی و زیست بوم مردم منطقه خواهد 
شد. در ســواحل مکران به مباحث کشاورزی و شیلات توجه ویژه ای شده 
و میوه های گرمســیری در تمام فصول سال رشد می کنند، میگو و ماهی در 

قفس جز برترین شیلات کل منطقه محسوب می شود.
معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه سواحل مکران در خصوص توسعه 
فولاد و پتروشیمی، افزود: در پهلوهای چابهار و کوه مبارک که نسبت به این 
دو پهلو نگاه توســعه صنعتی داریم. بخشی از پتروپالایشگاه و فولاد حدود 
۳۵ الی ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند و دو مورد دیگر در مرحله پیشرفت 
۶۰ درصدی هســتند که گمان می کنیم در سال ۱۴۰۳ یک الی دو پروژه به 

نتیجه مطلوب خواهد رسید.
وی در خصــوص تأمین واحدهای مســکونی در ســواحل مکران با کمک 
شــرکت مادر شــهرهای جدید، تاکید کرد: طی روزهای اخیر با مدیرعامل 
شــهرهای جدید در راســتای تأمین واحدهای مســکونی برای شهر تیس 
صحبت های مثبتی شــد و بخشی از پروژه آغاز شده و وضعیت شهر مکران 
نیز طی جلساتی که در روزهای آتی برگزاری می شود مشخص خواهد شد. 
واحدهای که بنا است در شــهر تیس و مکران ساخته شود قطعاً شهرهای 

هوشمندی که از همه لحاظ هوشمند است خواهد بود.

توسعه سواحل مکران نیازمند بودجه

اقتصادی 4

شناسه آگهی : 1589711شناسه آگهی : 1589704

روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق بندرعباسروابط عمومی شرکت تولید نیروی برق بندرعباس

 این شــرکت در نظر دارد نســبت به برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای: تامین تجهیزات کنترلی و I&C واحد نیروگاه بندرعباس به شماره فراخوان 
۲۰۰۲۰۰۱۴۴۱۰۰۰۰۲۷ اقدام نماید.

 لذا از شــرکتهای واجد شــرایط در این مناقصه دعوت به عمل می آید جهت دریافت اســناد مناقصه به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
www.setadiran.ir مراجعــه و نســبت به واریز مبلغ ۱.۰۹۰.۰۰۰ریال )یک میلیون و نود هزار ریال( بصــورت الکترونیکی از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۲ 
لغایت ۱۴۰۲/۰۸/۰۹ اقدام و یک نســخه از اســناد مناقصه را دریافت نمایند. با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارایه 
پیشــنهاد از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد، لازم است در صورت عدم عضویت قبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام 
در سایت مذکور انجام و نسبت به دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. ضمناً شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

: ۳۳۶۶۹۸۵۵-۰۷۶ داخلی ۸۳۴ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات :

۱- مهلت ارسال پیشنهاد:۱۴۰۲/۰۸/۲۲ ساعت ۹ صبح
۲- زمان بازگشایی پاکات: ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ ساعت ۱۰ صبح

۳- مدت زمان اجراي کار: دو ماه شمسی
۴- مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار  ۵.۳۲۵.۶۵۰.۰۰۰)پنج میلیارد و ســیصد و بیست و پنج میلیون و ششصد و پنجاه  هزار( ریال می باشد که 
باید به صورت ضمانتنامه معتبر بانکي یا فیش واریزی به نفع کارفرما در روز برگزاري مناقصه تسلیم گردد. )فرمت ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار 
می بایســت عیناً مطابق با فرمت مندرج در پیوست اســناد مناقصه باشد، بدیهی است در صورت عدم استفاده از فرمت مذکور مناقصه گر از ادامه فرآیند 

مناقصه حذف می گردد.(
۵- دستگاه نظارت دفتر فنی تولید می باشد و شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سوالات خود با داخلی ۸۳۳  آقای مهندس بهرامی و ۸۲۴ آقای 

مهندس دیرباز تماس حاصل فرمایند.
۶- هزینه درج آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.

۷- آگهی ما در سایتهای پایگاه ملی مناقصات www.iets.mporg.ir ، سامانه تدارکات الکترونیکی www.setadiran.ir دولت و پایگاه اطلاع 
رسانی معاملات  شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی به آدرس www.tender.tpph.ir قابل مشاهده می باشد. 

 این شــرکت در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای: خرید پمپ روغن ایرساید و پمپ هیدروژن ساید سیستم سیل ژنراتورنیروگاه 
بندرعباس به شماره فراخوان ۲۰۰۲۰۰۱۴۴۱۰۰۰۰۲۸ اقدام نماید.

 لذا از شــرکتهای واجد شــرایط در این مناقصه دعوت به عمل می آید جهت دریافت اســناد مناقصه به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
www.setadiran.ir مراجعــه و نســبت به واریز مبلغ ۱.۰۹۰.۰۰۰ریال )یک میلیون و نود هزار ریال( بصــورت الکترونیکی از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۲ 
لغایت ۱۴۰۲/۰۸/۰۹ اقدام و یک نســخه از اســناد مناقصه را دریافت نمایند. با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارایه 
پیشــنهاد از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد، لازم است در صورت عدم عضویت قبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام 
در سایت مذکور انجام و نسبت به دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. ضمناً شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

: ۳۳۶۶۹۸۵۵-۰۷۶ داخلی ۸۳۴ تماس حاصل فرمایند.
توضیحات :

۱- مهلت ارسال پیشنهاد:۱۴۰۲/۰۸/۲۲ ساعت ۹ صبح
۲- زمان بازگشایی پاکات: ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ ساعت ۱۰:۳۰ صبح

۳- مدت زمان اجراي کار: چهار ماه شمسی
۴- مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار  ۲.۶۴۰.۰۰۰.۰۰۰)دو میلیارد و ششــصد وچهل میلیون( ریال می باشد که باید به صورت ضمانتنامه معتبر 
بانکي یا فیش واریزی به نفع کارفرما در روز برگزاري مناقصه تســلیم گردد. )فرمت ضمانتنامه شــرکت در فرآیند ارجاع کار می بایســت عیناً مطابق با 

فرمت مندرج در پیوست اسناد مناقصه باشد، بدیهی است در صورت عدم استفاده از فرمت مذکور مناقصه گر از ادامه فرآیند مناقصه حذف می گردد.(
۵- دستگاه نظارت دفتر فنی تولید می باشد و شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سوالات خود با داخلی ۸۳۳  آقای مهندس بهرامی و ۸۲۴ آقای 

مهندس دیرباز تماس حاصل فرمایند.
۶- هزینه درج آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.

۷- آگهی ما در سایتهای پایگاه ملی مناقصات www.iets.mporg.ir ، سامانه تدارکات الکترونیکی www.setadiran.ir دولت و پایگاه اطلاع 
رسانی معاملات  شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی به آدرس www.tender.tpph.ir قابل مشاهده می باشد. 
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طی نیمه ماه نخســت امســال، میزان واردات اقلام 
فولادی در حــدود ۱.۳ میلیون تن بوده و بخش قابل 
توجه نیاز فولادی کشــور از تولید داخل تامین شــده 
اســت. واردات فولادی ها در مدت مذکور سال جاری 
نســبت به مدت مشابه سال گذشــته در انواع مقاطع 
و محصولات فولادی افزایشــی رقم خورده، در مورد 
شمش تغییری نداشته و برای آهن اسفنجی همچنان 

صفر است.
به گزارش ایســنا، بر اســاس آمار ارائه شــده توسط 

انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایران، طی شــش ماهه 
نخســت ســال جاری مجموع واردات انــواع مقاطع 
فولادی، شمش فولادی و محصولات فولادی حدود 
یک میلیون و ۳۴۱ هزار تن ثبت شــده است که برای 
مقاطع فولادی و محصولات فولادی بین ۴.۹ درصد 
تا ۱۰۲ درصد بیشــتر شده، اما واردات شمش تغییری 
نداشته و همان ۱۰۰۰ تن در شش ماهه سال گذشته 
بوده اســت؛ ضمن اینکه کشــور همچنان بی نیاز از 

واردات آهن اسفنجی بوده است.

طبق آمار، میزان واردات مقاطع طویل فولادی که در 
شش ماهه ابتدایی سال گذشته ۴۱ هزار تن ثبت شده 
بود در مدت مشــابه امســال به ۴۳ هزار تن رسیده و 

بدین ترتیب ۴.۹ درصد افزایش یافته است.
بیشــترین میزان حجم وارداتی فولاد در مدت مذکور 
ســال جاری مختص محصولات فولادی معادل ۶۷۰ 
هزار تن است که ۱۴۵ هزار تن آن در شهریور ماه وارد 
شده اســت. میزان واردات محصولات فولادی نسبت 
به میزان آن در نیمه نخست سال گذشته معادل ۳۵۱ 
هزار تــن قریب به ۹۱ )۹۰.۹( درصــد افزایش یافته 

است.
میــزان واردات مقاطع تخت فــولادی نیز در مجموع 

شش ماه ابتدایی امســال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۱۰۲.۳ درصد بیشتر شده و از ۳۱۰ هزار تن در 
مجموع واردات طی شــش ماهه سال گذشته به ۶۲۷ 
هزار تن در مدت مشــابه امسال رسیده است که ۱۳۸ 
هزار تن آن در ششــمین ماه از سال جاری وارد کشور 

شده است.
طبق آمار، در واردات شــمش فولادی نیز امســال به 
۱۰۰۰ تن رسیده که همه آن بیلت وبلوم بوده و نیازی 
به واردات اسلب نبوده و مربوط به سه ماهه اول است.

همچنین واردات آهن اســفنجی هم در شــش ماهه 
امســال همچون مدت مشابه سال گذشته، صفر ثبت 

شده است.

چه میزان از نیاز کشور به فولاد از خارج تامین شد؟



اجتماعی

حدود دو دهه اســت که شــاهد وقوع سیل و در مقابل 
خشکســالی در بخش هایی از کشور هستیم که تا پیش 
از آن رخ نمــی داد، این یعنی تغییر اقلیم که دســتپخت 
عملکرد انســان اســت و موجب به هم خوردن توازن 
طبیعت شــده؛ بنا به اعتقاد کارشناسان اگر راهی برای 
مقابله با این پدیده پیدا نکنیم قطعا زمین در آینده ای نه 

چندان دور دیگر جای سکونت نخواهد بود.
گروه جامعه ایرنا - امروزه به نظر نمی رســد واژه تغییر 
اقلیم برای فردی غریب باشد، چون به راحتی می توان 
تاثیر آنرا بر محیط زندگی احســاس کرد، تابستان های 
داغ، کم بارشــی، خشکســالی، باران های ســیل آسا، 
زمســتان های گرم و بدون برف، آب شــدن یخ های 
قطبی، بالا آمدن آب دریاها و تهدید برخی کشورها برای 
به زیر آب رفتــن، انقراض گونه های گیاهی و جانوری 
و بــروز انواع بیماری ها برای انســان برخی پیامدهای 
تغییر اقلیم است که زندگی انسان ها را تحت تاثیر قرار 

داده است.
البته آب و هــوا و اقلیم زمین در طول تاریخ همواره در 
حال تغییر بوده، در زمان های مختلف دماهای متفاوتی 
را تجربه کرده اســت، اما آن چیزی که امروزه ذهن ها 
را به خود مشغول کرده ســرعت زیاد تغییر اقلیم است، 
زمین با ســرعت زیادی در حال گرم شــدن است، یخ 
های قطبی شتابان آب می شوند، جنگل ها طعمه آتش 
سوزی های مهیب و اماکن مســکونی در سیل گرفتار 
می شــوند، این مساله نگرانی همگان را چند برابر کرده 
چون دانشــمندان معتقدند با سرعت گرفتن تغییر اقلیم 
موجودات زنده مجالی برای وفق دادن خود با شــرایط 
جدید پیدا نمی کنند و این روند در نهایت حیات را تحت 

تاثیر قرار می دهد.
در ســال ۲۰۱۳ مجمع بین المللی تغییرات آب و هوایی 
)IPCC( در تحقیقــی که انجــام داده بود اعلام کرد 
براســاس شبیه سازی ها، تغییر دمای جهانی سطح زمین 
تا پایان قرن ۲۱ نســبت به ســال ۱۸۵۰ تا ۱.۵ درجه 
افزایش می یابد. حد ۲ درجه  ســانتی گراد به عنوان مرز 
خطــر در گرمایش جهانی در نظر گرفته شــده اســت. 
دانشــمندان می گویند حتی اگــر همین حالا هم میزان 
گازهای گلخانه ای را به اندازه  چشمگیری کاهش دهیم، 
اثرات آن ادامه خواهد داشت چرا که بخش های زیادی 
از محیط زیست به آستانه ها رسیده و دیگر تحمل فشار 
بیشــتری را ندارد و اگر هم بخواهد خودش را با شرایط 
جدید هماهنگ کند بــه زمان زیادی نیاز دارد که تا آن 
زمان هم قطعا تعداد زیادی از گونه ها منقرض، بسیاری 
از تالاب ها خشــک و بخش زیــادی از جنگل ها نابود 

خواهد شد.
با توجه به اهمیت موضوع سازمان ملل متحد، ۲۴ اکتبر 
هر ســال ) برابر با ۲ آبان ماه ( را به عنوان روز جهانی 
تغییرات اقلیمی تعیین کرده اســت تا در این روز توجه 
مردم جهان به این موضوع حیاتی جلب شود، همچنین 
رییس سازمان حفاظت محیط زیست در نهمین نشست 
وزرای محیط زیســت جهان اســلام که ۲۶ و ۲۷ مهر 
۱۴۰۲ )۱۸ و ۱۹ اکتبر۲۰۲۳( در جده- عربستان سعودی 
برگزار شــد؛ با تأکید بر اینکه تغییرات اقلیم و به تبع آن 
پدیده هــای حدی یکی از مهم تریــن موضوعات پیش 
روی ما اســت، گفت: یکی از تبعــات این تغییرات بروز 
سیلاب ها، خشکســالی ها و پدیده توفان های گردوغبار 
اســت که دامنه و شــدت آن در حال گسترش بوده و 
گریبان گیر بسیاری از کشورها از جمله کشورهای غرب 

آسیا و خاورمیانه شده و خواهد شد.
علی سلاجقه افزود: در این راستا پس از برگزاری موفق 
نشســت منطقه ای وزرای محیط زیست، همکاری برای 
آینده بهتر در ســال قبل، اجــلاس بین المللی مقابله با 
توفان ماســه و گرد و غبار در راســتای اجرای قطعنامه 
شماره ۷۷/۱۷۱ مجمع  عمومی سازمان ملل متحد در ۹ 
و ۱۰ ســپتامبر در تهران توسط جمهوری اسلامی ایران 
با همکاری سازمان ملل متحد و با حضور مقامات حدود 

۵۰ هیات دولتی و ۱۶ آژانس بین المللی برگزار شد.
معاون رییس جمهور اظهار داشت: بیانیه نهایی اجلاس 
بین المللی مقابله با توفان ماســه و گرد و غبار با رویکرد 
همگرایی منطقــه ای و بین المللی با هدف مقابله با این 
پدیــده نوظهور مورد تصویب قــرار گرفت که می تواند 
یک گام مهــم و مبنای همکاری مشــترک دولت ها و 
سازمان های بین المللی برای اقدامات عملیاتی در آینده 

نزدیک باشد.
اما به اعتقاد کارشناســان مساله اصلی در روند مقابله با 
تغییر اقلیم این است که مسوولان وقوع چنین پدیده ای 
را بپذیرند، در این صورت گویی نیمی از راه پیموده شده 
اســت، نکته قابل تامل در این میان این است که برخی 
کشورها مانند ایران بیشترین تاثیر را از تغییر اقلیم دارند، 
به عبارتی ایران جزو ۹ کشــوری است که آسیب زیادی 
از تغییر اقلیم می بیند، بنابراین به نظر می رسد یافتن راه 
حلی برای مقابله با آن و یا حداقل کم کردن سرعت این 
پدیده امری اجتناب ناپذیر است زیرا ادامه این روند قطعا 
موجــب از بین رفتن خــاک و در نهایت به خطر افتادن 
منابع غذایی می شود، بنابراین داشتن برنامه و راهکاری 
برای کاهش اثرات تغییر اقلیم امری اجتناب ناپذیر است.

در این میان رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط زیســت معتقد اســت: تغییر اقلیم یک 
پدیده جهانی اســت بنابراین مقابله با آن نیازمند برنامه 
ریزی است، البته اولین گام پذیرفتن این پدیده از سوی 
مســوولان اســت یعنی اگر تغییر اقلیم را بپذیرند یعنی 
نیمــی از راه مقابله با آن و یــا کاهش اثرات این پدیده 

را پیموده ایم.

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا با بیان اینکه حداقل 
خدمت سربازی از ۱۷ ماه به ۱۴ ماه کاهش یافته است، 
گفت: همه سربازانی که به صورت امریه در دستگاه های 
غیرنظامی مشــغول به خدمت می شوند، همچنان مدت 

خدمت آنان ۲۴ ماه است.
به گزارش ایرنا از پلیس، سردار تقی مهری در خصوص 
کاهش خدمت ســربازی اظهار داشت: در راستای طرح 
تحــول خدمت ســربازی و اجرای عدالــت برای همه 
سربازانی که در مناطق گوناگون کشور خدمت می کنند، 
با تهیه و پیشنهاد طرحی توسط ستاد کل نیروهای مسلح 
و تصویب فرمانده معظم کل قوا، مدت خدمت ســربازی 
برای تمامی سربازان نیروهای مسلح سه ماه کاهش پیدا 

کرد.
وی با یادآوری اینکه سربازان به صورت بومی و غیربومی 
با مأموریت هــای مختلفی در مناطق گوناگون کشــور 
در حال انجام خدمت هســتند، افزود: آنــان در مناطق 
عملیاتــی، مناطق محروم، بد آب و هــوا و یا مراقبت از 

مرز را به عهده دارند.
سردار مهری با بیان اینکه حداقل خدمت سربازی از ۱۷ 
ماه به ۱۴ ماه کاهش پیدا کرده است، افزود: البته ما هم 
اکنون خدمت ۱۵، ۱۸ و ۲۱ ماهه هم داریم. برای کسانی 
که در مناطق عادی مشغول به خدمت هستند از ۲۴ ماه 
به ۲۱ ماه خدمت سربازان غیر بومی هم از ۲۱ ماه به ۱۸ 

ماه کاهش یافته است.
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا همچنین گفت: همه 
سربازانی که به صورت امریه در دستگاه های غیرنظامی 
مشغول به خدمت می شوند، همچنان مدت خدمت آنان 

۲۴ ماه است.
وی یادآور شــد: ملاک بومی یا غیربومی بودن سربازان 
بر اســاس فاصله محل ســکونت تا یگان خدمتی آنان 
بوده و در صورتی که این مســافت کمتر از ۲۰۰ کیلومتر 
باشد، ســرباز بومی و خدمت آن ۲۱ ماه است. همچنین 
چنانچه این فاصله بیشــتر از ۲۰۰ کیلومتر باشــد سرباز 
 غیربومی محسوب می شــوند و مدت خدمت آن ۱۸ ماه 

است.
سردار مهری درباره اینکه کسورات مثل گذشته محاسبه 
می شــود یا نه، گفت: تمامی کسری ها برای متأهلین دو 
ماه، فرزند اول ســه ماه و فرزند دوم ۴ ماه در نظر گرفته 

خواهد شد و این کسورات به قوت خود باقیست.
این فرمانده فراجا با تاکید بر اتمام خدمت سربازی بیشتر 
از ۲۱ مــاه عنوان کرد: کســانی که از ابتــدای آبان ماه 
دارای خدمت ســربازی بیش از ۲۱ ماه هستند، می توانند 
با مراجعه به واحدهای مربوطه در قسمت نیروی انسانی، 

سیر مراحل تسویه حساب خود را انجام دهند.

رییــس پلیــس آگاهی تهــران بزرگ از قتــل زن ۴۰ 
 ســاله به دســت همسرش در شــمال غرب تهران خبر

داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار علی ولیپور گودرزی 
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ اظهار داشــت: اواسط 
مهرماه ســال جاری در پی وقوع یک فقره قتل در یک 
منزل در شــمال غرب استان تهران و وصول این خبر به 
کلانتری محل، موضوع رسیدگی به این پرونده در دستور 
کار تیمی زبده از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی قرار 

گرفت.
وی افــزود: کارآگاهان این اداره در گام نخســت با تن 
پیمایی جســد، آثار جراحت در گلو، پهلو و قفســه سینه 
مشاهده کردند و پس از بررسی صحنه جرم متوجه شدند 
که اتاق کاملًا بهم ریخته و وســایل منزل تخریب شده 

بود.
در ادامه کارآگاهان از نخستین فردی که به منزل مقتول 
مراجعه کــرده بود تحقیقات به عمل آوردند و وی اظهار 
کرد؛ مقتول همســر برادرم است و ساعتی پس از وقوع 
حادثه برادرم نزد من آمد و با این جمله که همسرم را به 
قتل رســاندم و فرزندانم پیش تو امانت باشند چون قصد 
دارم فردی را که با همســرم روابط نامشروع داشته را به 
قتل برســانم و پس از آن خودم را به پلیس معرفی کنم 

محل را ترک کرد.
این مقام ارشد انتظامی در ادامه تصریح کرد: کارآگاهان 
در گام بعدی با تحقیقــات میدانی و اطلاعاتی دریافتند؛ 
روز بعد حادثه، قاتل به سراغ مردی در یکی از خیابان های 
مرکز شــهر تهران مراجعه و پس از درگیری با یک نفر 
وی را به ضرب چاقو مجروح و ســپس توســط عوامل 
پلیس دســتگیر و مضروب جهت مداوا به بیمارســتان 

منتقل شده است.
رئیــس پلیس آگاهی تهران بزرگ در پایان با بیان اینکه 
قاتل در عملیات پلیسی دستگیر و صراحتاً به ارتکاب قتل 
معترف شد خاطرنشــان کرد: متهم با صدور قرار قانونی 
از ســوی مراجع قضائی، به اتهــام قتل عمدی به زندان 

منتقل شد.

به گفته رئیس ســازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان، 
انجام چند اقــدام از جمله »رایگان کــردن تحصیل دانش 
آموزان پذیرفته شده در مدارس سمپاد« که از بین دهک های 
اول تا چهارم جامعه هســتند، منجر به افزایش ۴۵ درصدی 
ورود دهک های محروم به مدارس ســمپاد طی امسال شده 
است و این سازمان درصدد رایزنی برای حل مشکلات دیگر 
این دســته از دانش آموزان ســمپادی نظیر »هزینه ایاب و 

ذهاب« از منزل به مدرسه است.
به گزارش ایســنا، مدارس ســمپاد گرچه دولتی محســوب 
می شوند اما بابت ارائه خدمات آموزشی نصف شهریه مدارس 
غیر انتفاعی برجســته در همان منطقه از شــهر را دریافت 
می کنند اما از مردادماه سال جاری و با تصویب هیات دولت، 
تحصیل دانش آموزان چهار دهک درآمدی اول جامعه که در 

مدارس سمپاد پذیرفته می شود، »رایگان« است.
همچنیــن این مصوبه عطف به ماســبق شــد و شــامل 
دانش آموزانی که در حال حاضر مشــغول تحصیل در سمپاد 
هستند هم می شود؛ اقدامی که بنا بر اظهارات وزیر آموزش 
و پرورش گرچه پولی برای عملیاتی کردن آن وجود نداشت 
اما قرار بر این شــد تا کل هزینه با دولت باشد و در واقع این 
»هدیه ویژه رئیس جمهوری به دانش آموزان پذیرفته شــده 

در مدارس سمپاد« است.
حال اما رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان به 
ایســنا اعلام می کند که با انجام چند اقدام از جمله رایگان 
کردن تحصیل دانش آموزان پذیرفته شده در این مدارس که 
از بین دهک های اول تا چهارم جامعه هستند، امسال  ورود 
دهک های محروم به مدارس سمپاد رشد ۴۵ درصدی داشته 
است و سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان در تلاش 
اســت از طریق رایزنی با نهادهای دیگر نیز مشــکل هزینه 
ایاب و ذهاب این دسته از دانش آموزان به مدارس سمپاد را 
حل کند چراکه به ویژه در شهرهای بزرگ هزینه رفت و آمد 
از منزل به مدرســه و بالعکس ســهم خیلی زیادی از بودجه  

پرداختی دانش آموزان را دربر می گیرد.
»هوشیار« و افزایش ســهم دانش آموزان دهک های 

پایین در ورود به سمپاد
الهام یــاوری، رئیس ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای 
درخشــان در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اقدامات این 
ســازمان از سال گذشته و در راســتای افزایش سهم دانش 
آموزان با دهک های درآمدی پایین تر بابت حضور در مدارس 
ســمپاد، اظهار کرد: یکی از اقدامات ما تولید و پخش برنامه 
تلویزیونی به نام »هوشــیار« بود که روش هــای مواجه با 
تســت های شبیه به تست هوش که در آزمون سمپاد مطرح 

می شود را به مخاطب آموزش می داد.
وی معتقد اســت از طریق برنامه هوشــیار بسیاری از دانش 
آموزانی که دسترســی به کتاب یا کلاس کمک آموزشــی 
نداشتند، با آزمون  ورودی مدارس سمپاد آشنا شدند و همین 
آشنایی حداقلی نیز در بهتر شدن عملکرد این دسته از دانش 

آموزان موثر بود.
تغییر شکل آزمون ورودی مدارس سمپاد

رئیس ســازمان ملــی پرورش اســتعدادهای درخشــان با 
بیــان اینکه اقدام دوم ما این بود که شــکل آزمون ورودی 
مدارس ســمپاد را تغییر دادیم،  افزود: شــباهت این آزمون 
را با ســوال های موجود در کلاس هــا و کتاب های آمادگی 
آزمون ورودی ســمپاد که بیرون وجــود دارد را کم کردیم. 
این کار باعث شد بچه هایی که بیشتر از این مدل کلاس ها 

و امکانات اســتفاده می کنند کمی مزیت کمتری نســبت به 
بچه هایــی که از این کلاســها و کتب اســتفاده نمی کنند، 
داشــته باشند. از این رو نهایتا منجر به این شد که بچه های 
دهک های پایین شــانس ورودی بیشتری به مدارس سمپاد 

داشته باشند.
وی همچنین به رایگان شدن تحصیل دانش آموزان پذیرفته 
شــده در مدارس ســمپاد که از بین دهک های یک تا چهار 
درآمدی هســتند اشاره کرد و گفت: پرداخت هزینه تحصیل 
دانش آموزان پذیرفته شــده در سمپاد که در دهک های اول 
تا چهارمهســتند نیز در جای خود مهم است و باعث افزایش 

سهم این دانش آموزان از ورود به سمپاد شده است.
اقساط شهریه دانش آموزان مستعد مناطق محروم

یاوری با اشــاره به قسط بندی شــهریه برای دانش آموزان 
ســمپادی دارای مشکل مالی و ارائه تخفیف به برخی از این 
دانش آموزان ادامه داد: بحث های مربوط  به برندســازی نیز 
بوده اســت؛ ما در سال های گذشته حجم خوبی از ورودی ها 
را به بچه های مستعد از مناطق کم برخوردار تخصیص دادیم 
و سعی کردیم این موضوع را بیشتر بازتاب دهیم تا این دسته 
از بچه ها بدانند در صورت قبولی در مدارس سمپاد ما اقساط 
جدی به آنها می دهیم. این باعث شــد این دســته از دانش 
آموزان روحیه بهتری برای شرکت در آزمون مدارس سمپاد 

داشته باشند.
رئیس ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشان تاکید 
کــرد: مجموع این اقدامات باعث شــده امســال ۴۵ درصد 
ســهم دانش آموزان دهک های یک تا چهار پذیرفته شــده 
در سمپاد بیشتر شوند و این موفقیت مهمی است. امیدواریم 
بتوانیــم این امر را ادامه دهیم چراکه به عقیده ما پیش بینی 
پذیر نبودن آزمون ورودی مدارس ســمپاد، مهمترین سهم 
را در این موفقیت دارد و این کار خیلی ســنگین و سخت و 

دشواری است.
دانش آموزان دهک یک  تا چهار اگر مشــکل ثبت نام 

داشتند، اطلاع دهند
وی در پاســخ به اینکه آیا آمار تفکیکی از بچه های سمپادی 
که در دهک های یک تا چهار قرار دارند و امسال وارد سمپاد 
شده اند دارید؟، تصریح کرد: به طور کلی ما ۱۲۸ هزار دانش 
آموز سمپادی داریم، اما در خصوص آمار تفکیکی، خیر هنوز 
آمار نداریم چراکه به هر حال هنوز گزارش ثبت نام ها کامل 
جمع آوری نشده اســت. با این حال ما ترکیب خیلی زیادی 
از همه بچه های دهک یک تا چهار داریم که با هر شرایطی 
رایگان ثبت نام شــده اند. خواهش داریم  از دانش آموزان و 
والدین اگر از بین دهک های یک تا چهار هســتند و به هر 
دلیل با مشــکل به هنگام ثبت نام مواجه شــده اند به ما یا 

روسای ادارت استانی مراجعه کنند تا این مشکل رفع شود.
پیگیری علت ثبت نام نکردن پذیرفته شدگان سمپاد و 
اطمینان از اینکه مشکل عدم ثبت نام اقتصادی نباشد

یاوری از پیگیری مدارس ســمپاد برای چرایی عدم ثبت نام 
برخی ســمپادی ها خبر و توضیح داد: فاز بعدی این است که 
ما به بررســی آماری کــه از وزارت کار درباره دهک  بندی 
بچه ها گرفتیم، بپردازیم تا مطمئن شویم هیچ دانش آموزی 
به دلیل مشکل مالی از ثبت نام در مدارس سمپاد جا نمانده 
باشد. یک ســنت دیرپا هم در سمپاد داریم؛ پیگیر بچه های 
پذیرفته شــده در ســمپاد که ثبت نام نمی کنند هســتیم تا 
مطمئن شویم این ثبت نام نکردن بچه ها به دلیل مشکلات 

اقتصادی نیست.
رایزنی برای کاهــش هزینه ایاب ذهاب دانش آموزان 

کم برخودار مدارس سمپاد
رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان همچنین 
تصریح کرد: واقعیت این است که به ویژه در شهرهای بزرگ 
تنها مشــکل اقتصادی برخی از بچه های ســمپادی، هزینه 
مدرســه نیســت بلکه هزینه رفت و آمد به مدرسه نیز سهم 
خیلی زیادی از بودجه  پرداختی دانش آموزان دارد. در برخی 
شــهرها مثل تهران هزینه ســرویس رفت و آمد به مدرسه 

بیشتر از هزینه خود مدرسه تمام می شود.
وی خبر داد: در حال رایزنی  با دستگاه های مختلف از جمله 
شهرداری هستیم تا در صورت امکان این مساله را حل کرده 
و هزینه ســرویس یا رفت و آمد این دسته از دانش آموزان را 
کاهش دهیم. به هر حال  جهت گیری ســمپاد این است که 
کمک کند تا بچه های دهک های پایین ســهم بیشــتری از 

مدارس سمپاد داشته باشند.
یاوری در پاســخ به اینکه آیا تمام دانش آموزان دهک های 
یک تا چهــار پذیرفته شــده در ســمپاد از مناطق محروم 
هســتند؟، عنوان کرد: خیر. البته در مناطق محروم نیز خیلی 
دانش آموز داریم اما در شــهرهای بــزرگ هم وجود دارند. 
بالاخره حاشیه شــهرهای ما نیز چنین شرایطی را دارند؛ یا 
متاسفانه  برخی از دانش آموزان از خانواده های بی سرپرست 
یا بدسرپرست هســتند اما با اســتعداداند و در سمپاد قبول 
می شوند. موارد متعددی از دانش آموزان سمپادی داریم که 
در اثر جدا شــدن والدین از یکدیگر و یا فوت سرپرســت و 
یــا به دلایل متفاوت دیگر دچار مشــکلات اند اما از قضا در 
شــهرهای بزرگ و جزو دهک های یک تا چهار هســتند. با 
این حال  اکثر این دهک های یک تا چهار برای شــهرهای 

کوچک تر هستند.
رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان همچنین 
در پاســخ به اینکه آیا بودجه ای که قرار بود از سوی ریاست 
جمهوری برای تامین هزینــه تحصیل دانش آموزان دهک 
اول تا چهارم به ســمپاد پرداخت شــود، تامین شده است؟، 
توضیح داد: رئیس جمهوری دستور داده اند و ابلاغ شده و در 
حال طی کردن فرآیند خود اســت. تصورم من این است که 
ان شاءالله به موقع به دست ما برسد، اما به هر حال ما معطل 
آن نماندیم و به مدارس ابلاغ کردیم این دســته از بچه ها را 

بدون دریافت وجه ثبت نام کنند.
وی افزود: هیچ ســازمانی در کشــور نیســت که مشــکل 
بودجه ای نداشــته باشــد و ســمپاد نیز از این امر مستثنی 
نیست. همیشه یکی از گلوگاه های مهم کاری سمپاد مشکل 
بودجه بوده است. طبیعتا اگر بودجه سمپاد زیاد شود، خدمات 
بهتری می تواند ارائه کند. به هر حال ما ســعی می کنیم در  
چارچــوب امکاناتی که داریم بهتریــن خدمات را ارئه کنیم. 
بودجه دهک های یک تا چهار را هــم امیدواریم خیلی زود 

دریافت کنیم.
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رشد ۴۵درصدی ورود دهک های کم درآمد به مدارس سمپاد 

۵

جزئیات کاهش خدمت سربازی 

رییس قوه قضاییه گفت: دانشــگاه نباید یک 
فضای بسته باشد. استاد باید تحقیقات خود را 
در دانشــگاه عرضه کند و در معرض نقد قرار 
دهد؛ در تضارب آرا اســت که اذهان و فکرها 

تکامل می یابند.
مهر، حجت الاســلام  گزارش خبرگزاری  به 
والمسلمین محسنی اژه ای در آئین آغاز سال 
تحصیلی دانشــگاه علــوم قضائی و خدمات 
اداری کــه با حضور مســئولان، اســاتید و 
دانشــجویان این دانشگاه برگزار شد، شرکت 

کرد.
رئیس دســتگاه قضا طی ســخنانی در این 
مراســم ضمن اشاره به استمرار جنایات رژیم 
صهیونیســتی در غزه گفت: متأسفانه شاهد 
هستیم که ســازمان ها و نهادهای بین المللی 
هیچ گونــه کارایی برای جلوگیری از جنایات 
رژیم غاصب و کودک کش صهیونیســتی که 
مســتظهر به حمایت های آمریــکا و برخی 

کشورهای غربی هستند، ندارند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
همین رابطه تاکید کــرد: ضرورت دارد همه 
و  دلسوزان  حقوق دانان،  اسلامی،  کشورهای 
مصلحین عالم، نســبت به این سازمان ها و 
نهادهای بین المللی تجدیدنظر جدی داشــته 
باشند چرا که امروز به وضوح مشخص شده 
نهادهای مزبور که چند دولت ســهم بسزایی 
در آن ها دارند، هیچ گونه کارایی در شــرایط 

خاص و بحرانی ندارند.
رئیــس قوه قضائیــه در بخــش دیگری از 
صحبت هــای خود ضمن خوشــامدگویی به 
دانشجویان جدیدالورود دانشگاه علوم قضائی 
و خدمــات اداری و تقدیــر از تلاش هــای 
مجموعه مدیریتی و اســاتید این دانشــگاه 
که در راستای ارتقا سطح علمی دانشجویان 
نهایت تلاش خود را به کار می برند، تصریح 

کرد: آن علمی که مورد تشــویق دین اسلام 
اســت و دانشــجویان، اســاتید و مجموعه 
مدیریتی دانشگاه ها همواره باید نسبت به آن 
توجه داشته باشند، علمی است که هم برای 
خود فرد و هم برای جامعه »نافع« باشــد و 

انسان را به کمال و تعالی برساند.
حجت الاســلام والمســلمین محسنی اژه ای 
با بیان اینکه شــما دانشجویان علوم قضائی 
که در مقام تحقق و گسترش عدالت هستید 
باید عدالت ورزی را از خود شروع کنید، گفت: 
یک انســان غیرعادل و غیرمهذب، نمی تواند 

عدالت را محقق کند و بسط دهد.
رئیس دســتگاه قضا بیان داشت: دانشگاه به 
عنوان یک کانون پیشــرو باید بستری برای 
آزاد شــدن فکرها در چهارچوب خاص خود 
باشد؛ دانشــجو نباید به صورت کلیشه ای به 
علم آموزی بپردازد بلکه باید خودش در مقام 
فهم و نقد و تتبع باشــد؛ دانشگاه نباید یک 
فضای بســته باشد؛ اســتاد باید تحقیقات و 
تتبعات خود را در دانشــگاه عرضه کند و در 
معرض نقد قرار دهد؛ در تضارب آرا است که 

اذهان و فکرها تکامل می یابند.
رئیــس قــوه قضائیــه در ادامــه خطاب به 
علوم قضائی گفت:  دانشــگاه  دانشــجویان 
شــما وقتی در آینده در منصب قضاوت قرار 
گرفتید باید بر اســاس موازین قانونی عمل 
کنیــد و نمی توانید بگویید که »ســلیقه من 
اینگونه اقتضا می کنــد« و یا »من مصلحت 
را اینگونه تشخیص می دهم«؛ یا چنانچه به 
عنوان عضوی از دیوان عالی در جلسه هیئت 
عمومی این دیوان در مقام اتخاذ نظر پیرامون 
دو رأی متهافت قــرار گرفتید، نمی توانید به 
مصلحت عمــل کنید بلکه تکلیفتان عمل به 

قانون است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
به دانشجویان دانشــگاه علوم قضائی  ادامه 
توصیــه کــرد از هم اکنــون کــه در دوران 
دانشجویی هســتید، نســبت به آسیب های 
حوزه کار قضاوت و همچنین مسائل مبتلابه 
اجتماعی، تحقیقــات و پژوهش های لازم را 

انجام دهید.
رئیس عدلیــه در ادامه به تبیین و تشــریح 
برخی مســائل مبتلابــه اجتماعی که مرتبط 

با حوزه قضاوت می باشد و دانشجویان علوم 
قضائی می تواننــد در خصوص آن ها تحقیق 
و تتبع داشته باشــند پرداخت و گفت: وقتی 
فردی جرمی را مرتکب می شود یکسری آثار 
و تبعات به صورت طبیعی بر او و خانواده اش 
تحمیل می شــود؛ اما در مواردی، بیش از حد 
معمول، تبعات به خانواده فردِ مجرم تحمیل 
می شــود؛ در اینجا قاضی نبایــد تحت تأثیر 
القائات و فضاسازی ها قرار بگیرد؛ این مقوله 
می تواند یکی از زمینه های تحقیق و پژوهش 
برای شما دانشــجویان علوم قضائی باشد و 
بر همین اســاس بررسی کنید که یک قاضی 
چگونــه می تواند در مواردی کــه فضا علیه 
یک مجرم اســت، تحت تأثیر فضاســازی ها 
و القائــات قرار نگیــرد و خــدای ناکرده از 

چهارچوب موازین قانونی خارج نشود.
رئیس قوه قضائیه افزود: یک نمونه دیگر که 
می تواند بستر پژوهش شما دانشجویان علوم 
قضائی باشــد، مقوله افشاگری هایی است که 
بعضاً با نیت خیــر صورت می گیرد؛ فی المثل 
فــردی می گوید »به نظرم فــلان کاندیدای 
لذا  انتخابات مجلس، فاقد صلاحیت اســت 
باید علیه او افشــاگری کنم تا به مجلس راه 
نیابد«؛ در اینجا باید بررسی کنیم که در کجا 
این افشــاگری ها در چهارچوب امر واجبی به 
نام امر به معروف و نهی از منکر اســت و در 
کجا این قبیل افشاگری ها از دایره آموزه های 

اسلامی خارج می شود.
نگذاریم طرف به چاله بیفتد و بعد مچ او 

را بگیریم، پیشگیری کنیم
حجت الاســلام والمســلمین محسنی اژه ای 
بیان داشت: یکی از وظایف و مسئولیت های 
مــا در دســتگاه قضائــی، اصــلاح مجرم 
و پیشــگیری از وقــوع جرم اســت؛ شــما 
دانشــجویان علوم قضائــی از همین اکنون 
می توانید بررســی و پژوهش کنید و بهترین 
روش های اصلاح مجرمین و پیشــگیری از 
وقوع جرم را به دســت آورید؛ بررســی کنید 
که آیا امروز دستگاه های نظارتی ما، به معنی 
واقعه کلمه، در مقام پیشــگیری از وقوع جرم 
هســتند یا اینکه اجازه می دهند فرد به چاله 
بیفتد تا مچش را بگیرند؟! همچنین بررســی 
کنید که آیا بخش های ذی صلاح در کشور در 

مقام اصلاح فرد مجرم عمل می کنند یا آنکه 
بنزین بر روی آتش می ریزند؟

رئیــس قوه قضائیه بیان داشــت: یکی دیگر 
از زمینه های تحقیق و تتبع شما دانشجویان 
علوم قضائــی می تواند بررســی این مقوله 
باشــد که برخورد قاضی با دو فردی که جرم 
مشابهی را در شرایط متفاوت و با آثار مختلف 
مرتکب شده اند، چگونه باید باشد؟ فی المثل، 
یک قاضی و یک مسئول شهرداری مرتکب 
جرم ارتشــاء شــده اند؛ در اینجا آیا اثرات سو 
رشــوه گرفتن یک قاضــی در اجتماع و در 
اذهان مردم، بیش از آن مســئول شهرداری 

نیست؟
رئیس عدلیه در پایان به تشــریح یکی دیگر 
از زمینه هــا و مصادیق پژوهــش و تحقیق 
برای دانشــجویان علوم قضائــی پرداخت و 
گفت: وقتی فردی جرمی را مرتکب می شود 
و منطبق بــا قانون به صورت علنی محاکمه 
می گــردد و در این اثناء جریانات سیاســی و 
گروه های خاص نیز به برجسته سازی جرم و 
محاکمه آن فرد مبــادرت می ورزند و از این 
طریق تضییقات و فشــارهایی بــه خانواده 
تحمیــل می شــود و در مقابل، فــردِ مجرمِ 
مشــابهی بدون این تبعات و جوانب محاکمه 
می شــود، در اینجا چگونه یک قاضی و مقام 

قضائی باید رفتار کند؟
گفتنی اســت در این مراسم با حضور رئیس 
قــوه قضائیه از رتبه های برتر کنکور و جمعی 
از فارغ التحصیلان دانشــگاه علوم قضائی و 

خدمات اداری تجلیل به عمل آمد.
این مراســم، »فرید محسنی«  همچنین در 
رئیس دانشگاه علوم قضائی و خدمات اداری 
بــه بیان برخی اقدامات صورت گرفته در این 
دانشگاه در راســتای تربیت قضات توانمند، 
عادل، عالم، قانون مند و ولایت مدار پرداخت 
و از آغاز تدریس رشــته »علوم قضائی« در 
مقطع کارشناسی ارشــد ناپیوسته از مهرماه 
سال جاری در دانشگاه علوم قضائی و خدمات 

اداری خبر داد.
وی همچنیــن با اشــاره به رونــد طراحی و 
تصویب برخی رشــته های جدید در دانشگاه 
علوم قضائی گفت: به سبب تخصصی شدن 
امــور در قــوه قضائیه، نیازمنــد پیش بینی، 
تدوین و تدریس رشته های جدید و تخصصی 

به دانشجویان حقوقی و قضائی هستیم.

اژه ای: دانشگاه نباید یک فضای بسته باشد
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قسمت نوزدهم:

در بیان صف آرایی قشــون بــی کران و به 

مبارز خواستن  و  آمدن تهمتن دوران  میدان 

از ســپاه قدَرخان بی ایمان و باقی داستان 

فرماید:

قدرخان برگرفت از سر کُله را

به میدان داد آرایش سپه را

سپاهی سخت و محکم، کوه آسا

صف اندر پشت صف چون موج دریا

ز یک سو میمنه چون شیر شرزه

ز یک سو میسره چون مار گرزه

جناح از هر دو جانب اژدهاوار

پلنگ آسا، جلودار و عقب دار

به قلب  اندر، قدَرخانِ دلاور

مکان بگرفته چون سّد سکندر

ز فرق سر به قصد جانِ دشمن

شده تا ناخن پا، غرقِ آهن

برای حفظ سرهای پر از باد

همه بنهاده بر سر »خودِ فولاد«

 زره محکم به لوح سینه بسته

به روی آن چهار آیینه بسته

کمرها با جواهر داده تزیین

به بازو بسته بازوبند زرین

چو سام یل، حمایل کرده شمشیر

چو پور زال، ترکش بسته از تیر

سپر را جای داده در پسِ پشت

عمود شصت من بگرفته در مشت

ز یک سو خنجر و گرز و تبرزین

ز دیگر سو کمان و تیر و زوبین

کمند حلقه حلقه پر خم و تاب

»ابرَ« قرپوس زین قلاب قلاب

»ابرَ« بالای زین چون پور دستان

»همی« گشته » مَر« ایشان گرم جولان

»ابا« کّر و فَر و هم برَز و کوپال

»چنان چون« تهمتن در جنگ چیپال....

ادامه دارد

کتاب مســتطاب حسین کرُد 
ی شبستر

?....اثر: مرحوم ابوتراب جلی

شماره 64265
شنبه 
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با معرفت بکوش که بی معرفت شوی

تمرین بکن که رنگ و ریا را بلت شوی

حالا که خط ِفکری ِ ما را شناختی

با ما کمی بگرد که دارای خط شوی

حداقل ، تلاش بکن حداکثری

تا حائز ِ شرایط ِ حد ِ وسط شوی

حالا که قسمت ِ تو نشد “سیکس پک” شدن

کمتر غذا بخور که اقلا فلت شوی

سَمتِ رییس اگر نرود پاچه خاری َت

در این گمان مباش، که صاحب سِمَت شوی

فرصت نمی کنی بکنی کار ِ دیگری

وقتی شبانه روز، گرفتار ِ چت شوی

کافیست هی مزخرف و مهمل ببافی و...

مشغول ِ استوری زدن از هرجهت شوی

همرنگ با جماعت و رسوای روزگار

باید که لخت، در وسط ِ جمعیت شوی

یکبار هم به مقصد ِ این راه ، فکر کن

شاید خدا نخواسته بی حیثیت شوی

)آب ِطلب نکرده همیشه مراد نیست(

گاهی وسیله ای ست که با آن سقط شوی

خود را بزن به خنگی و جوری تلاش کن

تا “پت” اگر نشد بشوی همچو “مت” شوی

تا با وجود ِ اینکه فرودینه بوده ای

بی آنکه جور ِ ما بکِِشی ، هفت خط شوی

تشخیص داده اند برای بقای خویش

قربانی ِ موازنه ی مصلحت شوی

 

حمید اسماعیلی

نقیضه

همین که وارد دستشویی )سرویس بهداشتی( شد و نشست برق رفت.
دستشویی بسیار تاریک بود و چشمانش جایی را نمی دید...

یک نفر از دستشویی بغلی با خنده پرسید:» برق رفت؟!«
آهی کشید و جوابش داد:» آره «.

این بار خنده بلندتری از دستشویی بغلی شنیده شد که با لحنی مسخره گفت:
- این جا ایرانه یا قیر هست و قیف نیست

یا قیف هست و قیر نیست...
یا قیف و قیر هست ولی مسئولش نیست که بریزه توی ....

صحبت طرف را قطع کرد و گفت:
»داداش حــالا اتفاقیه که افتاده چکار کنیم الان من اصلًا چشــمم نمــی بینه که حتی در رو باز 

کنم...«
اونی که توی دستشویی بغلی بود پرسید:»کارت تموم شده؟!«

جواب داد: 
»آره! ولی شــیر آب رو پیدا نمی کنم خودمو بشورم ...یعنی اصلا چشمم نمی بینه که بخوام شیر 

آب رو پیدا کنم...«
همزمان که داشــت این حرف ها را با فردی که در دستشویی بغلی بود رد و بدل می کرد کورمال 

کورمال دنبال شیر آب می گشت.

با  زحمت زیاد شیر را پیدا کرد و چرخاند
اما یک قطره آب هم از شیر بیرون نیامد...

بار دیگر گفت: 
»شیر آب رو پیدا کردم ولی آب نداره«.

از دستشویی بغلی صدای خنده های کشدار می آمد که داشت غش می کرد.
وقتی کلی خندید گفت:

دستشــویی  ایــن  تــوی  آب  از  پــر  خانــواده  نوشــابه  بطــری  تــا  دو  »داداش 
 هســت یکیــش بــرای مــن یکیشــم بــرای شــما...« و دوبــاره شــروع بــه خندیــدن

کرد...
همین طور که صدای خنده هایش بلند بود دوباره گفت:

»می خوای یکیشو بدم بهت یا نه؟ چشمام نمی بینه بیا از رو دیوار حائل بگیرش...«
بلند شد و باز هم کورمال کورمال دستش را بالای دیوار حائل دستشویی ها کشید تا بالاخره بطری 

نوشابه خانواده که از آب پرشده بود را پیدا کرد و دوباره نشست...
این بار هر دو نفر با صدای بلند می خندیدند...

 اونــی که تــوی دستشــویی بغلی بــود همین طور کــه صدای خنده هاش بیشــتر می شــد
 گفت:

»داداش می گم یه لحظه فکر کن اگه شرکت پپسی و کوکا کولا بفهمن که ما چه استفاده ای از 
بطری های نوشابه های خانواده شون می کنیم ،قید شرکت شون توی ایران رو می زنن و کامل 

تحریممون می کنن....«
این بار توی بقیه دستشویی ها چند نفر دیگر هم شروع به خندیدن کردند....

و.... آب  بحران 
                         ?......     *محمدرضانوری زاده*- فراشبند فارس

اثر: غلامرضا کیانی رشید

داریوش مهرجویی

نقیضــه 
“دوش دیدم که ملائک در میخانه زدند”

بر سر قیمت می تا به سحر چانه زدند

*

“دولتی را که نباشد غم از آسیب زوال”

چه نیازی که پی حل مسائل برود

*

“دارم از زلف سیاهش گله چندان که مپرس”

بس که هر مرتبه در ظرف غذا مو دیدم

*

“آن که می گوید قیامت بر نمی خیزد کجاست”

گو بیا جای قیامت قیمت اجناس بین

*

“زان باده که در میکده عشق فروشند”

در مترو خریدیم به یک پنجم قیمت

محمدقریشی- گله دار فارس

ساعت ۶:۳۰ رستم بیدار می شود.
دست و رو را می شویَد و ریش را شانه می کند.

 ساعت هفت: ورزشِ باستانی.
ساعت ۷:۳۰ صبحانه.

ساعت هشت به سراغ رخش می رود.
ساعت ۸:۳۰ گزارشِ نبردِ دیروز را

 برای حکیم طوس می نویسد.
 ساعت ۹ : جامه ی رزم می پوشد.

ساعت ۹:۳۰: به میدان جنگ می رود،
با اسفندیار روبوسی می کند.

 ساعت ۱۰: رجز خوانیِ رستم شروع می شود.
 ساعت ۱۰:۳۰: رجز خوانیِ اسفندیار.

ساعت ۱۱: آغاز نبرد تن به تن.
ساعت ۱۲: پایان نبرد تن به تن .

ساعت ۱۳: پهلوانان ناهار می خورند.
)دو گورِخرِ بریان.(

ساعت ۱۴: پهلوانان استراحت می کنند.
 ساعت ۱۷: بیدار می شوند.

ساعت ۱۷ و نیم: چای می خورند،
 شاهنامه می خوانند و شطرنج می بازند.

ساعت ۲۰: شام.
)دو گورخرِ بریان(.

ساعت ۲۱: شراب می نوشند.
)چند قرابه بزرگ(.

ساعت ۲۲: برمی خیزند،
به هم شب به خیر می گویند

 و هر یک به سوی خوابگاه خود می رود.

 نبرد رستم و اسفندیار:
جنگِ واقعی یا جنگِ زرگری؟ -

شما پاسخ دهید.

 تورج رهنما

گزارشــی از یک نبرد
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دو ســال پس از کشــف خیره کننده مبنی بر اینکه یک 
سیارک نزدیک به زمین می تواند تکه ای از ماه باشد، یک 
گروه پژوهشی دیگر دریافته اند که یک مسیر نادر احتمالا 

این اتفاق را ممکن کرده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از ســاینس دیلی، گروهی از 
ستاره شناســان »دانشــگاه آریزونا«)UArizona( در 
ســال ۲۰۲۱ گفتند یک سیارک نزدیک به زمین موسوم 
به »کاموئوالوا«)Kamo`oalewa( که اخیرا کشــف 

شده است، می تواند تکه ای از ماه باشد.
اکنون دو ســال پس از این کشف خیره کننده، یک گروه 
پژوهشــی دیگر از دانشــگاه آریزونا دریافته اند که یک 

مسیر نادر احتمالا این اتفاق را ممکن کرده است.
اســتاد علوم   )Renu Malhotra(»مالهوتــرا »رنو 
سیاره ای و پژوهشــگر ارشــد این پروژه گفت: تاکنون 
فقط سیارک های دوردســت ورای مدار مریخ به عنوان 
منبع سیارک های نزدیک به زمین در نظر گرفته شده اند. 
ما اکنون در حال اثبات کردن این موضوع هســتیم که 
ماه منشــا محتمل تری برای کاموئوالوا است. این بدان 
معناست که تعداد زیادی از تکه های ماه در میان جمعیت 

سیارک های نزدیک به زمین کشف خواهد شد.
پژوهشــگران دانشگاه آریزونا به دو دلیل تصمیم گرفتند 
کــه کاموئوالوا را مطالعه کننــد. کاموئوالوا از این جهت 
غیرمعمول به شــمار می رود که »شبه قمر« زمین است. 
اصطلاح شبه قمر برای سیارک هایی استفاده می شود که 
مدارشــان آن قدر شبیه به زمین است که حتی اگر واقعا 
به دور خورشــید بچرخند، به نظر می رســد به دور زمین 

می چرخند.
 Jose Daniel(»خوزه دنیل کاســترو سیســنروس«
Castro-Cisneros( پژوهشــگر ارشــد این پروژه 
گفت: جنبه عجیب دیگر کاموئوالوا طول عمر آن اســت. 
انتظار می رود کاموئوالوا میلیون ها ســال به  عنوان همراه 
زمین باقی بماند که این ویژگی قابل توجه آن اســت. در 
مقابل، سایر اجرام شناخته شــده فقط برای چند دهه در 

این مدارهای مشابه زمین می مانند.
پژوهش سال ۲۰۲۱ نشان داد که طیف کاموئوالوا با سایر 
ســیارک های نزدیک به زمین متفاوت است اما بیشترین 
تطابق را با طیف ماه دارد. پژوهشــگران بر این اساس، 
فرضیه ای را مطرح کردند مبنی بر اینکه سیارک ممکن 
اســت در اثر برخورد با یک شهاب ســنگ، از سطح ماه 
به بیرون پرتاب شده باشــد. مالهوترا گفت: قطعات ماه 
که انرژی جنبشــی کافی را برای فرار کردن از سیستم 
زمین-ماه دارند، از انرژی زیادی نیز برای فرود آمدن در 

مدارهای زمین مانند شبه قمرها برخوردار هستند.
گروه مالهوترا با شبیه سازی های عددی که دقیقا نیروهای 
گرانشی همه سیارات منظومه شمسی را محاسبه می کند، 
دریافتند که برخی از قطعات خوش شــانس ماه می توانند 
راه خود را به ســوی چنین مدارهایی بیابند. این پژوهش 
نشان می دهد کاموئوالوا می تواند یکی از آن قطعاتی باشد 
که طی چند میلیون ســال گذشــته در اثر برخورد با ماه 

ایجاد شده است.
مالهوترا توضیح داد: در طول تاریخ، ماه توسط سیارک ها 
بمباران شده و این امر در دهانه های برخوردی متعددی 
که در سطح آن حفظ شده اند، مشهود است. هنگامی که 
سیارک ها یا شهاب سنگ ها به سطح سیاره یا ماه برخورد 
می کنند، دهانه های برخوردی ایجاد می شوند. برخوردها 
به پرتاب شدن مواد ماه از سطح آن می انجامند اما بیشتر 

آن مواد معمولا به ماه برمی گردند.
وی افزود: برخی از مواد پرتاب  شده روی زمین می افتند 
و این گونه است که ما شهاب سنگ ها را از ماه می گیریم. 
از ســوی دیگر، کســر کوچکی از این مواد می توانند از 
گرانش مــاه و زمین فرار کنند و در نهایت مانند ســایر 
ســیارک های نزدیک به زمین، به دور خورشید بچرخد. 
شبیه سازی عددی نشان می دهد کاموئوالوا می تواند یکی 
از همین نمونه ها باشد که وارد فضای مداری زمین شده 

است.
بــه گفته مالهوترا، یافته های ایــن پژوهش می توانند به 
درک بیشتر ســیارک های نزدیک به زمین کمک کنند 
که برای زمین خطر محســوب می شوند. مطالعه دقیق تر 
کاموئوالــوا و تعیین منشــا این ســیارک در یک دهانه 
برخوردی ویژه روی ماه، اطلاعات سودمندی را در مورد 

مکانیک ضربه ارائه می دهد.
سیسنروس خاطرنشــان کرد که این گروه پژوهشی در 
حال برنامه ریزی کردن برنامه های آینده برای شناسایی 
شــرایط ویژه ای هســتند که ورود کاموئوالوا را به مسیر 
مداری امکان پذیر کرده است. همچنین، این گروه قصد 

دارند روی تعیین کردن سن دقیق کاموئوالوا کار کنند.
مالهوتــرا گفت: ما طیف کاموئوالــوا را فقط به این دلیل 
بررســی کردیم که در یک مدار غیرعادی قرار داشــت. 
اگر یک سیارک معمولی نزدیک به زمین بود، هیچ کس 
فکر نمی کرد طیف آن را پیدا کند و ما نمی دانســتیم که 

کاموئوالوا می تواند یک قطعه از ماه باشد.
 Communications« ایــن پژوهــش در مجلــه

Earth & Environment« به چاپ رسید.

 

یک شرکت طراحی ایتالیایی از مواد زیستی و فناوری های 
جدید برای ساخت مبلمان پایدار، نوآورانه و لوکس استفاده 

می کند.
به گــزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، آملتــو پیچرنو 
سراســو طــراح و مبتکر ایتالیایی و موســس شــرکت 
مِــدارک)Medarrch( محصولاتی را تولید می کند که 
در آن فناوری های دیجیتال با رویکردی انسان دوســتانه و 
سازگار با محیط زیســت در طراحی ترکیب می شوند و از 
پلاستیک های زیستی برای ایجاد خیره کننده ترین مبلمان 

چاپ سه بعدی شده استفاده می کند.
به گفته سراســو، ماموریت شــرکت مِدارک این است که 
ســنت ایتالیایی را به یک چشــم انداز جدید جهانی سوق 

دهد و سنت ایتالیایی را احیا کند.
وی این شــرکت را در ســال ۲۰۰۷ تاسیس کرد. مِدارک 
از روش های طراحی اخلاقی و پایدار اســتفاده می کند که 
فناوری های دیجیتال و رویکرد انســان گرایانه را با هدف 
ایجاد محصولات سفارشــی که به  صورت زیست محیطی 

تولید می شوند، ترکیب می کند.
مواد زیست محیطی و طراحی پایدار

عوامل این شــرکت در طول همه گیری کرونا شــروع به 
کار بر روی خط تولیــد جدیدی به نام مدیترانه کردند که 
از مواد PLA چاپ ســه بعدی برای ســاخت مبلمان به 
 PLA .منظور اســتفاده داخلی و خارجی استفاده می کند
یک بیوپلاســتیک یا زیست پلاستیک نوآورانه است که از 
قندهــای موجود در ذرت، مواد تجدیدپذیر و غیر مشــتق 

شده از نفت به دست می آید.
همــه محصولات این خط تولیــد از مواد صد درصد قابل 
بازیافت ســاخته شده اند. بنابراین مبلمان تولید شده علاوه 
بر شیک و مدرن بودن، زیست تخریب پذیر و کمپوست پذیر 

نیز هستند.
سراســو می گوید: می توانید از این نوع پلاستیک ۱۰۰ بار 
اســتفاده مجدد کنید، زیرا اگر بخواهید محصول را تغییر 
دهید می توانید بارهــا و بارها آن را ذوب کنید و دوباره از 
نو بســازید. اگر این مبلمان را در یک مزرعه رها کنید، از 
آنجایی که یک محصول زیست محیطی است، طی ۵۰ روز 

شروع به تجزیه شدن می کند.
وی افزود: همه چیز در مورد این مبلمان، کاملا سبز است. 
اگر از صندلی پلاســتیکی چاپ سه بعدی شده خود خسته 
شــده اید، می توانید به معنای واقعی کلمه آن را به شکل 
دیگری چاپ کنید. این یک روش اقتصاد چرخشی است. 
همچنین نوع جدیدی از شــرکت است و ما در یک لحظه 
تاریخی هســتیم که نوآوری تنها در صورتی نوآورانه است 

که پایدار باشد. در غیر این صورت، نوآوری نیست.
پایداری با کیفیت، ارزان نیست

سراســو در مورد قیمت محصولات مدیترانه می گوید که 
این محصولات جزو طرح های لوکس و باکیفیت هستند و 

نوآوری های جدید اغلب ارزان نیستند.
چاپ یــک صندلــی ماننــد نمونه هایی کــه در تصویر 
خبــر می بینیم، حدود ۱۰ ســاعت طول می کشــد. عامل 
دوم به رویکــرد پایداری این نوع مواد مربوط می شــود. 
انتقــال از یــک رویکرد قدیمــی به رویکــردی جدید، 
هزینه بر اســت. این انتقال ســبز به این نوع مواد زیستی 
 هزینــه دارد. بنابراین همــه اینها بر قیمــت نهایی تاثیر

می گذارد.
سراسو می گوید مشتریان ما راضی هستند که کمی بیشتر 
برای خرید این محصولات خرج کنند، چرا که تاثیر منفی 

بر محیط زیست ما ندارد.
سراســو معتقد است که قیمت این محصولات می تواند در 
آینــده با افزایش تقاضا کمی کاهــش یابد، اما با توجه به 
نیــروی کار و مواد مورد نیاز بــرای چنین خلاقیت هایی، 

تصور کاهش قابل توجه قیمت آنها دشوار است.
به گفته سراســو، مبل مثال زده شده در بالا که حدود ۱۰ 
ساعت طول می کشــد تا تولید شــود، حدود ۱۰۰۰ دلار 
قیمت دارد. این مبلمان در واقع کاملا راحت است و واقعا 

خیره کننده است.
می توان گفت چشم انداز اکولوژیکی این شرکت ایتالیایی 
کارشناسان این حوزه را کاملًا تحت تأثیر قرار داده است.

رییــس ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطــات رادیویی 
گفت:شــرکت مخابــرات به عنــوان هشــتمین اپراتور، 
موفــق به دریافت UNSP شــد که ۷ میلیون پوشــش 
 فیبرنوری تا پایان ۱۴۰۳ توسط این شرکت محقق خواهد

شد.
به گــزارش خبرنگار مهر، امیر لاجوردی رئیس ســازمان 
تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی در شــبکه اجتماعی 
ویراستی گفت:شرکت مخابرات به عنوان هشتمین اپراتور، 
موفق به دریافت UNSP شد. در قالب این الحاقیه، ایجاد 
۷ میلیون پوشش تا پایان ۱۴۰۳ توسط این شرکت محقق 

خواهد شد.
وی افزود: فضای توســعه  فیبرنــوری برای مردم عزیز در 

حال رقابتی شدن است.
لاجــوردی در پایــان گفــت: اپراتــوری کــه تعهدات 
 خــود را به موقــع اجرا کنــد از مشــوق بهره مند خواهد

شد.

  کهکشان   تازه های علم

چاپ مبلمان با پلاستیک زیستی پژوهشگران:
سیارک عجیب از یک مسیر نادر به 

نزدیکی زمین رسیده است
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پروفسور حامد شاهســون به همراه همکارانش در دانشگاه 
واترلو موفق به ابداع ریزربات های گیاهی شــده اســت که 
با تحویل دارو و انجام انواع رویه های پزشــکی می توانند از 

بستری شدن افراد در بیمارستان جلوگیری کنند.
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، گروهی از پژوهشگران 
دانشــگاه واترلــو از یک جهــش قابل توجــه در فناوری 
پزشــکی رونمایی کردند. آنها مواد پیشــرفته و هوشمندی 
ایجاد کرده اند که به عنوان پایه و اســاس عصر جدیدی از 
ریزربات ها یا میکروربات های نرم پزشکی عمل می کنند که 
کلید تغییر احتمالی رویه های پزشکی به سمت کم تهاجمی تر 

و کارآمدتر شدن است.
ایــن پژوهش بــه رهبری پروفســور حامد شاهســون از 
گروه مهندســی شــیمی، رویکردی جامع بــرای طراحی، 
 ترکیــب، ســاخت و دســتکاری ریزربات هــا را در بــر

می گیرد.
ایــن ربات های کوچک می تواننــد در محیط های محدود و 
پر از مایع بدن حرکت کنند و محموله های شــکننده مانند 
ســلول ها یا بافت ها را به مکان های دقیــق تحویل دهند. 
علاوه بر این، این ربات ها زیست سازگار و غیرسمی هستند 

و برای کاربردهای پزشکی ایده آل هستند.
این ربات ها که از کامپوزیت های هیدروژل پیشرفته ساخته 
شــده اند، از نانوذرات سلولز پایدار مشــتق شده از گیاهان 
اســتفاده می کنند. این ترکیب منحصر به فرد از مواد امکان 

کنترل و مانور دقیق را فراهم می کند.
پروفســور حامد شاهســون، مدیــر مواد هوشــمند برای 
فناوری هــای پیشــرفته رباتیــک)SMART-Lab( در 
بیانیــه ای گفت: در گروه تحقیقاتی من، ما در حال پل زدن 

بین قدیم و جدید هســتیم. ما میکروربات های نوظهور را با 
اســتفاده از مواد نرم سنتی مانند هیدروژل ها، کریستال های 

مایع و کلوئیدها معرفی می کنیم.
خودترمیم و تغییر شکل دهنده

یکی از برجسته ترین ویژگی های این مواد هوشمند، توانایی 
آنها در تغییر شکل در هنگام قرار گرفتن در معرض تحریک 
شــیمیایی خارجی است که به پژوهشــگران این امکان را 
می دهد تا تغییر شــکل حیاتی برای ســاخت ربات های نرم 

کاربردی را برنامه ریزی کنند.
بنابراین، ایــن ربات ها را می توان برای کارهای پزشــکی 

خاص، مانند بیوپسی و انتقال سلول و بافت طراحی کرد.
عــلاوه بر این، ایــن ریزربات ها دارای کیفیــت خودترمیم 
شــوندگی منحصر به فردی هســتند که نیاز به چسب های 
سنتی را از بین می برد. پژوهشــگران می توانند این مواد را 
برش داده و به هم بچســبانند و اشــکال مختلفی را برای 

رویه های مختلف پزشکی ایجاد کنند.
این ماده همچنین می تواند با مغناطیس تغییر یابد تا حرکت 
این ربات های نرم در بدن انسان تسهیل شود. پژوهشگران 

بــه عنوان اثبات مفهــوم، با کنترل یک ربــات کوچک با 
اســتفاده از یک میدان مغناطیســی، آن را در یک مسیر پر 

پیچ و خم مانور دادند.
این پژوهش، دامنــه ای از امکانات را برای تحویل دقیق و 
هدفمند دارو، ترمیم بافت و کاوش در بدن انسان باز می کند.

پروفســور حامد شاهســون تاکید کرد: مهندســان شیمی 
نقش مهمی در پیشــبرد مرزهــای تحقیقات میکرورباتیک 
پزشــکی دارند. رویارویی با بســیاری از چالش های بزرگ 
در میکرورباتیک مســتلزم مهارت و دانش مهندسان شیمی 
از جمله انتقال گرما و جرم، مکانیک ســیالات، مهندســی 
واکنش، پلیمرها، علم ماده نرم و سیســتم های بیوشیمیایی 

است.
وی افــزود: ما به لطف دانش و مهارت های چند رشــته ای 
خود، موقعیت منحصربه فردی برای معرفی راه های نوآورانه 

در این زمینه نوظهور داریم.
مسیر رسیدن به مقیاس های زیر میلی متری

این پژوهش در اینجا به پایان نمی رسد، بلکه آغاز یک سفر 
هیجان انگیز اســت. چالش بعدی حامد شاهســون و گروه 
تحقیقاتی او این است که این میکروربات ها را به اندازه های 

زیر میلی متری برسانند.
گروه تحقیقاتی پروفســور شاهســون با پروفســور تیزازو 
مکونن از گروه مهندسی شــیمی دانشگاه واترلو، پروفسور 
شــرلی تانگ دانشــیار رئیس علوم و پژوهش این دانشگاه 
و پروفســور امیررضا آقاخانی از دانشگاه اشتوتگارت آلمان 

همکاری نزدیکی دارد.
 Nature Communications این پژوهش در مجله

منتشر شده است.

ریزربات های ابداعی دانشمند ایرانی برای جلوگیری از 
بستری شدن در بیمارستان

برنامه ریزی مجدد متابولیسم  با  دانشمندان 
در موش ها توانســتند قلب های آسیب دیده 
آنها را بازســازی کنند و بدین وســیله راه 
بالقوه جدیدی را برای بازگرداندن عملکرد 

قلب پس از حمله قلبی بیابند.
به گزارش ایســنا و به نقــل از نیو اطلس، 
بیشــتر بافت های بــدن می توانند پس از 
آســیب، خود را بازسازی کنند، اما متأسفانه 
ســلول های ماهیچه قلب از آنها نیســتند. 
اکنون دانشمندان مؤسسه »ماکس پلانک« 
در موش ها نشــان داده اند که برنامه ریزی 
مجدد متابولیســم انرژی این ســلول ها به 
آنها اجازه می دهد پس از حمله قلبی دوباره 
بازســازی شــوند که می تواند درمان های 
جدیدی را برای این عارضه رایج که منجر 

به مرگ می شود، باز کند.
پس از یک حمله قلبی یا آسیب های دیگر، 
قلب با بافت آســیب دیده مواجه می شــود 
که موجب اختلال در تپش قلب می شــود. 
این عارضه با گذشــت زمان می تواند انواع 
مشــکلات را از حمــلات قلبــی گرفته تا 

نارسایی قلب ایجاد کند.
یکی از تفاوت های کلیدی بین ســلول های 
ماهیچه قلب و ســایر بافت ها، متابولیســم 

انــرژی آنهاســت. بیشــتر بافت های بدن 
انرژی خــود را در فرآیندی به نام گلیکولیز 
از قندها دریافت می کننــد، اما قلب انرژی 
خــود را از چربی ها دریافــت می کند که به 
عنوان اکسیداسیون اسیدهای چرب شناخته 
می شود و به نظر می رسد که همین موضوع 
می توانــد کلید بــاز کردن قفل بازســازی 

سلول های قلب باشد.
شــیانگ لی و شــیوجون یوآن نویسندگان 
این مطالعه می گویند: مشــخص است که 
گونه های جانوری که قادر به بازسازی قلب 
خود هســتند، عمدتاً از قندها و گلیکولیز به 
عنوان ســوخت ســلول های ماهیچه قلب 
استفاده می کنند. قلب انسان نیز در مراحل 
اولیه رشــد از گلیکولیز استفاده می کند، اما 
سپس به اکسیداسیون اسیدهای چرب روی 
می آورد، زیرا با ایــن روش می تواند انرژی 
بیشــتری تولید کند. بنابراین بــا تغییر در 
تولید انرژی پس از تولد، فعالیت بسیاری از 
ژن ها تغییر می کند و فعالیت تقسیم سلولی 
از بین می رود. متابولیت های منفرد حاصل 
از تولید انرژی نیز عملکردهای مهمی برای 
فعالیت آنزیم هایی دارند که فعالیت های ژن 
را تنظیم می کنند. بنابراین ما امیدوار بودیم 

انرژی،  برنامه ریزی مجدد متابولیسم  با  که 
تغییراتی را در فعالیت های ژنی ایجاد کنیم 
تا توانایی تقســیم ســلولی در سلول های 

عضله قلب را دوباره فعال کنیم.
آنها بــرای آزمایش این ایده روی موش ها، 
ژنی به نام Cpt۱b را که کلید اکسیداسیون 
اســیدهای چرب اســت، خاموش کردند و 
دریافتند که قلب این موش ها شروع به رشد 
کرد و تعداد ســلول ها در طول این آزمایش 

تقریباً دو برابر شد.
در مرحله بعد، پژوهشــگران حملات قلبی 
را در موش هایی کــه فاقد Cpt۱b بودند 
آغاز کردند، سپس اجازه دادند که قلب های 
آنها دوباره با خون غنی از اکســیژن شسته 
شود. این یک مدل سازی از بیمارانی است 
که پس از حمله قلبی، استنت)فنر( دریافت 

می کنند.
پژوهشگران می گویند که پس از چند هفته، 
زخم هــای بافت قلــب در موش های مورد 
آزمایش در مقایســه با گروه کنترل بسیار 
کاهــش یافت و عملکرد قلب آنها تقریباً به 

سطح قبل از حمله قلبی بازگشت.
پژوهشگران با بررســی دقیق تر، مکانیسم 
پشت این اثر را شناسایی کردند و دریافتند 

که خامــوش کردن ایــن ژن باعث ایجاد 
آبشاری می شود که به طور موثر سلول های 
عضله قلب را به حالت بلوغ کمتر بازنشانی 

می کند و به آنها امکان بازسازی می دهد.
البته در این مرحله این کار فقط در موش ها 
به عنوان اثبات مفهوم انجام شده است، اما 
پژوهشگران می گویند ممکن است مسیری 
برای کاربردهای انسانی وجود داشته باشد. 
باید امکان ســاخت داروهایی وجود داشته 
 Cpt۱b باشــد که فعالیت آنزیمــی را که
تولید می کند، مســدود کننــد. با این حال 
هنوز با اســتفاده بالینی از این روش بسیار 

فاصله داریم.
گفتنی اســت کــه مطالعــات دیگــر بر 
اســتفاده از ســلول های بنیادی یا فناوری 
mRNA برای بازســازی قلــب متمرکز 
 بوده انــد و بــه موفقیت هایی نیز دســت 

یافته اند.
مجلــه  در  جدیــد  پژوهــش  ایــن 

»نیچر«)Nature( منتشر شده است.

ترمیم قلب آسیب دیده با برنامه ریزی مجدد متابولیسم

ناسا آن  چه را که از بالگرد پیشگامانه نبوغ 
مریخ آموخته است برای ایجاد یک خودرو 
پرنــده پیچیده تر بــرای کاوش قمر تیتان 

سیاره زحل مورد استفاده قرار می دهد.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیجیتال ترندز، 
این پهپاد جدیــد دراگون فلای نام دارد که 
به زبان فارســی به معنای حشره سنجاقک 

است.
 )Ingenuity(نبــوغ بالگرد  در حالی که 
دارای یــک ملــخ اســت و ارتفــاع تنها 
دارد،  ســانتی متر(  اینــچ)۴۹   ۱۹.۳
دراگون فلای)Dragonfly( دارای هشت 
روتور بوده و ابعادی بــه اندازه یک خودرو 

کوچک دارد.
سرپرســتی  بــه  محققــان  از  گروهــی 
آزمایشــگاه فیزیک کاربردی دانشگاه جانز 
هاپکینــز)APL( در مریلنــد، مزیــت جو 
غلیــظ تیتان را در نظر دارنــد که پرواز در 

آن آسان تر از جو بسیار رقیق تر مریخ است. 
گرانش کم آن همچنین به این پهپاد کمک 

می کند تا در هوا باقی بماند.
 )Patricia Talbert(تالبرت پاتریشــیا 
از ناســا در مورد پیشــرفت توسعه دراگون 
فلای گفت که تیم ماموریت به طور منظم 
 )Langley(از مرکــز تحقیقات لانگلــی
آژانس فضایــی در همپتون ویرجینیا بازدید 
می کند تا سیســتم های پرواز دراگون فلای 
را در داخل تونل های باد مختلف این مرکز 
آزمایــش کند. داده هایی که به آن ها کمک 

می کند تا طراحی هواپیما را بهبود بخشند.
ایــن تیم در آخرین ســفری که به لانگلی 
داشــتند یک دراگون فلای بــا ابعاد نصف 
پهپــاد اصلی را بــا تمرکــز دو پیکربندی 
خاص پــرواز آزمایش کردنــد. آن ها فرود 
دراگون فلای و انتقــال آن به مرحله پرواز 
پس از رسیدن به تیتان و پرواز رو به جلو بر 

فراز سطح این قمر را بررسی کردند.
 Bernadine(جولیانــو برنادیــن 
فیزیــک  آزمایشــگاه  از   )Juliano
کاربــردی در بیانیه ای گفت: ما شــرایط را 
در انواع ســرعت های باد، ســرعت ملخ ها 
و زوایای پــرواز آزمایش کردیم تا عملکرد 
ارزیابی کنیم. ما  را  آیرودینامیکی خــودرو 
بیش از ۷۰۰ مرحلــه را تکمیل کردیم که 
شــامل بیش از ۴۰۰۰ نقطــه داده منفرد 
می شــود. تمام اهداف آزمایشی با موفقیت 
انجام شــد و داده ها بــه افزایش اعتماد به 

مدل های شبیه ســازی مــا در زمین قبل از 
برون یابی به شرایط تیتان کمک می کند.

دراگون فلای تنها ماموریت ناســا به سطح 
یک جهان اقیانوســی دیگر اســت. انتظار 
مــی رود که این ماموریت در ســال ۲۰۳۴ 
پــس از پرتاب از زمین در ســال ۲۰۲۷ به 
تیتان برسد. تیتان شــباهت هایی به زمین 
اولیه دارد و دانشمندان امیدوارند با مجموعه 
این  نمونه برداری ها،  و  دوربین ها، حسگرها 
پهپاد بتواند اکتشافاتی انجام دهد که به ما 
نشان می دهند چگونه ممکن است حیات در 

سیاره ما آغاز شده باشد.
کن هیبــارد)Ken Hibbard(، مهندس 
سیســتم های ماموریــت دراگون فلای در 
آزمایشــگاه فیزیک کاربــردی می گوید: با 
دراگون فلای، ما داستان های علمی تخیلی 
را به واقعیت های اکتشافی تبدیل می کنیم. 
ایــن ماموریــت بخش به بخــش در حال 
تکمیل شدن است و ما برای هر گام بعدی 
به سوی ارسال این پهپاد انقلابی در آسمان 

و روی سطح تیتان هیجان زده هستیم.

آزمایش »سنجاقکی« که به کاوش قمر زحل می رود

دانش آمــوزان یکی از مــدارس نیویورک 
در یک فرصت آموزشــی جدید قرار است 
این هفته با »ایســتگاه فضایی بین المللی« 
تا پاسخ پرسش های  تماس داشته باشــند 

خود را بشنوند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ناسا، دانش آموزان 
 Baldwin(»یونیون »بالدوین  مدرســه 
UFSD( در نیویــورک، این هفته فرصتی 
برای شنیدن ســخنان یک فضانورد حاضر 
در »ایســتگاه فضایی بین المللی« خواهند 
داشــت. این تماس زمین به فضا روز جمعه 
۲۷ اکتبر ســاعت ۱۱ صبح به وقت منطقه 

زمانی شرقی به صورت زنده از ناسا تی وی، 
ناسا اپ و وب سایت ناسا پخش خواهد شد.
»یاســمین مقبلــی« فضانــورد ناســا که 
فارغ التحصیــل مدرســه بالدویــن یونیون 
است، به پرســش های از پیش ضبط شده 

دانش آموزان پاسخ خواهد داد.
این فرصت های آموزشی برای دانش آموزان 
به منظور صحبت کردن با فضانوردانی که 
در ایســتگاه فضایی زندگی و کار می کنند، 

توسط پروژه STEM فراهم می شود.
فضانــوردان برای تقریبا ۲۳ ســال به طور 
مداوم در ایســتگاه فضایــی زندگی و کار 

کرده اند. آنها فناوری ها را آزمایش می کنند، 
کارهای علمی را انجام می دهند و به توسعه 
دادن مهارت های مورد نیاز برای اکتشــاف 
فراتر از زمین می پردازند. فضانوردان ساکن 
در آزمایشــگاه مداری، ۲۴ ساعت شبانه روز 
از طریق »شــبکه ارتباطات و مســیریابی 

فضایــی«)SCaN( بــا مرکــز کنتــرل 
 ماموریت ناسا در هیوســتون ارتباط برقرار 

می کنند.
پژوهش ها و کارهای فناورانه مهمی که در 
انجام می شوند،  بین المللی  ایستگاه فضایی 
برای مردم روی زمین ســودمند هســتند 
و زمینــه را برای اکتشــافات آینده فراهم 

می کنند.
علاقمندان می توانند برای دیدن ویدئوهای 
پیرامــون  بیشــتر و طرح هــای درســی 
پژوهش های ایستگاه فضایی بین المللی، به 

وب سایت ناسا مراجعه کنند.

دانش آموزان نیویورک این هفته با »ایستگاه فضایی بین المللی« تماس می گیرند

شرکت مخابرات 7 میلیون پوشش 
فیبرنوری ایجاد می کند
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نتایج یک مطالعه جدید نشــان مــی دهد که افزایش وزن 
بیش از حد در دوران بارداری با افزایش خطر مرگ ناشی از 

برخی مشکلات سلامتی سال ها بعد مرتبط است.
به گــزارش خبرنگار مهر به نقــل از هلث لاین، محققان 
دریافتنــد که افزایش وزن بیش از مقدار توصیه شــده در 
دوران بارداری با افزایش خطر مرگ به دلیل شرایطی مانند 

بیماری قلبی و دیابت مرتبط است.
شــواهد حاکی از آن اســت که تقریباً نیمی از افراد باردار، 
بیش از آنچه در دســتورالعمل های جدید توصیه می شود، 

وزن اضافه می کنند.
یک گزارش جدید نشان داد که افزایش وزن بیش از حد در 
دوران بارداری با خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی یا دیابت 

در دهه های آینده مرتبط است.
بر اســاس این مطالعه، خطر مرگ بیشتر در اکثر گروه های 
وزنی مــورد مطالعه، از جمله افرادی کــه قبل از بارداری 
دارای وزن کم، وزن طبیعی یا اضافه وزن بودند، مشــاهده 

شد.
محققان دانشــکده پزشکی پرلمن در دانشــگاه پنسیلوانیا 
امیدوارند که این یافته ها خطرات سلامتی مرتبط با افزایش 

وزن بارداری را روشن کند.
افزایش وزن بالا می تواند ناشی از ترکیبی از عوامل باشد و 
نه فقط خود بارداری که شامل انتخاب های غذایی، کاهش 

فعالیت بدنی، تغییرات هورمونی و استرس عاطفی است.
به عنوان مثال، افزایش دریافت کالری ناشــی از تغییرات 
هورمونی همراه با کاهش فعالیــت بدنی می تواند افزایش 

وزن را تسریع کند.
در همین حال، استرس بارداری می تواند بر عادات غذایی و 

سطح فعالیت تأثیر بگذارد.
مشکلات پزشــکی زمینه ای نیز می تواند منجر به افزایش 

وزن شود.
به عنــوان مثال، افزایش وزن می تواند ناشــی از احتباس 
مایعات باشد، که یک علامت رایج در پره اکلامپسی است، 
وضعیتی که باعث فشــار خون بــالا و پروتئین در ادرار در 

دوران بارداری می شود.
محققان می گوینــد: »ما می دانیم که افــراد مبتلا به پره 
اکلامپســی در معرض خطر ابتلاء بــه بیماری های قلبی 
عروقی - فشار خون بالا، سکته مغزی، بیماری قلبی - در 

آینده هستند.«
همچنین اضافه وزن می تواند باعث مقاومت به انســولین 

شود که باعث می شود بدن کمتر به انسولین پاسخ دهد.
با گذشت زمان، این شرایط می تواند منجر به افزایش سطح 

قند خون و ایجاد دیابت نوع ۲ شود.
افزایش وزن همچنین می تواند باعث التهاب سیســتمیک 
شود که یک عامل خطر برای بسیاری از بیماری های مزمن 

از جمله بیماری های قلبی عروقی است.

دانشمندان مدت هاســت به این موضوع فکر می کردند که 
آیا افســردگی منجر به خواب کمتر می شود یا اینکه کمبود 

خواب باعث افسردگی می شود.
به گزارش خبرنــگار مهر به نقل از هلــث دی نیوز، یک 
مطالعه جدید نشــان می دهد که مورد دوم صحیح اســت: 
خواب کمتر از پنج ساعت در شب ممکن است خطر ابتلاء 

به علائم افسردگی را افزایش دهد.
»اودســا همیلتون«، نویسنده اصلی از دانشگاه کالج لندن، 
گفت: »با استفاده از استعداد ژنتیکی ابتلاء به افسردگی، ما 
تشخیص دادیم که خواب احتمالًا مقدم بر علائم افسردگی 

است، نه برعکس.«
سبک خواب و افسردگی تا حدی از نسلی به نسل دیگر به 
ارث می رسد. مطالعات قبلی بر روی دوقلوها نشان داده اند 

که افسردگی حدود ۳۵٪ ژنتیکی است.
در این مطالعه جدید، محققان داده های ژنتیکی و سلامت 
بیش از ۷۰۰۰ نفر را که میانگین ســنی ۶۵ ســال داشتند، 

تجزیه و تحلیل کردند.
محققــان دریافتند افرادی که اســتعداد ژنتیکی قوی تری 
بــرای خواب کوتاه دارند، احتمال بیشــتری برای ابتلاء به 

علائم افسردگی طی چهار تا ۱۲ سال بعد دارند.
در همین حال، افرادی که اســتعداد ژنتیکی بیشتری برای 

افسردگی داشتند، احتمال کم خوابی بیشتری نداشتند.
محققان اســتعداد ژنتیکی را در میان شــرکت کنندگان با 
اســتفاده از یافته های مطالعات قبلی مرتبط با ژنوم ارزیابی 
کردند. در افراد مورد مطالعه هزاران نوع ژنتیکی شناسایی 
شد که با احتمال بالاتر ابتلاء به افسردگی و خواب کوتاه یا 

طولانی مرتبط بودند.
تیم همچنین می خواســت مطمئن شود که نتایج آنها قوی 
است، بنابراین آنها به بررسی ارتباط غیر ژنتیکی بین علائم 

افسردگی و مدت خواب پرداختند.
یافته ها نشــان داد افرادی که ۵ ساعت یا کمتر می خوابند، 
۲.۵ برابر بیشــتر در معرض علائم افســردگی بودند. افراد 
مبتلا به علائم افســردگی یک سوم بیشــتر از کم خوابی 
رنج می برند.جالب اینجاســت که خواب طولانی - بیش از 
۹ ســاعت در شب - با بروز علائم افســردگی نیز مرتبط 
است. احتمال بروز علائم افسردگی در افرادی که طولانی 
می خوابیدنــد ۱.۵ برابر بیشــتر از افرادی بــود که به طور 

متوسط ۷ ساعت می خوابیدند.

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت درباره 
آخریــن وضعیت نرخ مالیات بر محصــولات دخانی در برنامه هفتم 
توسعه و همچنین اخباری مبنی بر افزایش قیمت سیگار توضیح داد 
و گفت: تا زمانیکه ساختار قیمت گذاری محصولات دخانی به گونه ای 
باشد که با درج حداقل قیمت ها روی بسته بندی محصولات، صنایع 
دخانی بدنبال پرداخت مالیات کمتر باشند، حتی افزایش ۱۰۰ در صدی 

مالیات هم موجب کاهش مصرف نخواهد شد.
مهندس بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایســنا، درخصوص بررسی بند 
الحاقی ۵ ماده ۷۳ لایحه برنامه هفتم توســعه که پیرامون موضوع 
میزان مالیات محصولات دخانی اســت، گفــت: علاوه بر مالیات بر 
ارزش افزوده خاص محصولات دخانی موضوع بند »ت« ماده )۲۶( 
قانون مالیات بر ارزش افزوده، مالیات عملکرد، حقوق ورودی و حق 
انحصار بر محصولات دخانی مقرر شده است که از ابتدای سال ۱۴۰۳ 
مالیات هر نخ سیگار نسبت به قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشور سالانه 

افزایش یابد.
وضعیت مالیات بر مواد دخانی از سال ۱۴۰۳

وی افزود:برای ســیگار تولید داخل با نشان ایرانی ۱۵ درصد، تولید 
داخل با نشــان بین المللی ۲۵ درصد، سیگار وارداتی با هر نشان ۵۰ 
درصد، هر بسته تنباکوی ۵۰ گرمی تولید داخل ۲۰ درصد و هر بسته 
تنباکو ۵۰ گرمی وارداتی آماده مصرف ۵۵ درصد مالیات در نظر گرفته 

شده است.
او با تاکید بر اینکه ســیگار وارداتی در کشور وجود ندارد، اظهار کرد: 
قانون گذار همه موارد تولید و واردات را در مواد قانونی دیده اســت اما 
در مرحله اجرا، نرخ های در نظر گرفته شــده برای سیگار و تنباکوی 
وارداتی، درآمدی برای دولت ندارد؛ چون نیاز مصرف از طریق صنایع 

داخلی تولید دخانیات تامین می شود.
چگونگی هزینه کرد درآمد حاصل از مالیات بر دخانیات

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت تاکید 
کرد: انتظار می رود که درصدهای ذکر شــده بر مبنای قیمت خرده 
فروشی از تولیدکنندگان اخذ شــود. آنچه که در قانون برنامه هفتم 
توسعه دیده شده، این است که ۱۰۰ درصد درآمدهای حاصل از اجرای 
این جزء، توسط سازمان امور مالیاتی وصول و به خزانه داری کل کشور 
واریز شود و در بودجه های سنواتی دستگاه های ذی ربط جهت کاهش 
مصرف دخانیات، پیشگیری و درمان بیماری های ناشی از آن و توسعه 
اماکن ورزشی با اولویت مناطق کم برخوردار و توسعه اماکن ورزشی 

در مدارس اختصاص پیدا کند.
وظایف وزارت صمت در برخورد با عرضه غیرقانونی محصولات 

دخانی
وی افزود: در این بین وزارت صمت نیز موظف شد تا امکان دسترسی 
برخط سازمان امور مالیاتی کشور به سامانه اطلاعاتی واردات، تولید 
و توزیع سیگار و انواع محصولات دخانی را فراهم کند. همچنین باید 
نسبت به شناسایی کلیه واحدهای تولیدی و عرضه کننده محصولات 
دخانی که به صورت غیرقانونی تولید و عرضه انجام می دهند، اقدام 
شــود که این وظیفه نیز بر عهده وزارت صمت اســت و باید ضمن 
جلوگیری از فعالیت آنــان متخلفین را هم به مراجع قضایی معرفی 

کنند.
الزام قانونی برای جمع آوری محصولات دخانی قاچاق و تقلبی

ولی زاده ادامه داد: ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با همکاری وزارت 
بهداشــت و وزارت صمت می بایســت نســبت به جمع آوری کلیه 
محصولات دخانی اعم از قاچاق و تقلبی و آنهایی که شناسه رهگیری 

ندارند اقدام کرده و متخلف را به مراجع قضایی معرفی کنند.
و اما وظایف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

وی با بیان اینکه تکالیفی برای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در 
این قانون دیده شده است، تصریح کرد: این وزارتخانه نیز موظف شد 
تا چاپخانه هایی را که بدون مجوز قانونی نسبت به چاپ اقلام مورد 
نیاز تولیدکنندگان مواد دخانی خصوصا تنباکوی معسل با نشانه های 
مختلف خارجی و داخلی اقدام می کنند را شناسایی و متخلفین را به 

مراجع قضایی معرفی کند.
تصاویر جدید هشداری در راه پاکت های محصولات دخانی

وی همچنین در مورد تغییر تصاویر هشــداردهنده و بســته بندی 
محصولات دخانی، به برگزاری آخرین جلســه بسته بندی استاندارد 
محصولات دخانی اشاره کرد و گفت: تصاویر آماده است و در جلسه 
آتی نســخه نهایی تصاویر و پروتکل بسته بندی استاندارد محصول 

دخانی را تصویب و برای اجرا ابلاغ خواهد شد.
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت، گفت: 
قانون گذار در برنامه هفتم توسعه ضمن اینکه نرخ هایی برای محصول 
دخانی دیده است از سوی دیگر اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از 

قاچاق و تقلب این محصولات را هم دیده است.
سیگار واقعا گران شده است؟

وی با اشــاره به اینکه شاید اخبار پررنگ شده مبنی بر »گران شدن 
ســیگار« چندان درست نباشد، اظهار کرد: نرخ هایی که اکنون وضع 
شــده است به گونه ای اســت که چندان تفاوتی در قیمت محصول 
دخانی نخواهد داشــت. به عنوان مثال یک بسته سیگار بهمن ۱۵ 
هزار تومانی قرار است ۲۲۵۰ تومان افزایش قیمت داشته باشد؛ و یک 
بسته سیگار ۲۵ هزار تومانی وینستون بشود حدود ۳۱ هزار تومان! آیا 
این رقم ها در حدی است که گران شدن سیگار تا این حد خبری شده 
است؟ بدیهی است این افزایش قیمت هیچ تاثیری بر کاهش مصرف 
نخواهد داشت و تا زمانیکه ساختار قیمت گذاری محصولات دخانی به 
گونه ای باشد که با درج حداقل قیمت ها روی بسته بندی محصولات 
دخانی، صنایع دخانی بدنبال پرداخت مالیات کمتر باشند، حتی افزایش 

صد در صدی مالیات هم موجب کاهش مصرف نخواهد شد.
ترفندهای صنایع دخانی برای حداقل نرخ های مالیاتی

او ادامه داد: طرح موضوعاتی از ســوی صنایع دخانی مبنی بر اینکه 
افزایش قیمت و مالیات موجب افزایش قاچاق این دســت کالاهای 
آسیب رســان می شود، سبب شده اســت که قانون گذار هم حداقل 
نرخ های مالیاتی را در نظر بگیرد. در شرایط کنونی، حدود ۵۰ درصد 
با نرخ موثر مالیات بر مبنای قیمت خرده فروشی فاصله داریم. همین 
موضوع هم درحالی عنوان می شــود که به زعم متخصصین حوزه 
سلامت قیمت فعلی خرده فروشی محصولات دخانی هم بسیار پایین 

است و باید به مراتب بیشتر باشد تا سبب کاهش مصرف شود.

  خبر
دانستنی  

افرادی که عادت به خوردن چیپسِ ســیب زمینی دارند اغلب 
می گوینــد که نمی توانند فقط چند عدد از آن را مصرف کنند 
و معمولا ترغیب می شوند تا انتهای چیپس موجود را بخورند.

به گزارش ایســنا به نقل از نشــریه تخصصــی »مدیکال 
اکســپرس«، داده های مطالعه ای در دانشــگاه »میشیگان« 
نشــان داد که افراد می توانند نشانه هایی از اعتیاد به غذاهای 
فوق فرآوری شده از جمله بستنی، چیپس سیب زمینی و سایر 

محصولات سرشار از قند و کربوهیدرات را نشان دهند.
متخصصان ۲۸۱ مطالعه از ۳۶ کشــور را تجزیه و تحلیل و 
کشــف کردند که ۱۴ درصد از بزرگســالان و ۱۲ درصد از 
کودکان علائم اعتیاد به غذاهای فوق فرآوری شده را نشان 
می دهند، همانطور که توسط »مقیاس اعتیاد به مواد غذایی 

ییل« تعریف شده است.
داده های این مطالعه نشــان داد که ایــن اعتیادها در همان 

سطح اعتیاد به الکل و تنباکو است.
»اشلی گیرهارت«، محقق ارشد و استاد روانشناسی دانشگاه 
میشیگان در بیانیه ای مطبوعاتی در این باره گفت: پشتیبانی 
همگــرا و ثابتی برای اعتبار و ارتباط بالینــی اعتیاد به مواد 
غذایی فوق فرآوری شــده وجود دارد. با اذعان به اینکه انواع 
خاصی از غذاهای فرآوری شده دارای خواص مواد اعتیادآور 
هســتند، ممکن است بتوانیم به بهبود سلامت جهانی کمک 

کنیم.
به گفته یکی از نویســندگان این مطالعه، بیشتر غذاهایی که 
ما آنها را طبیعی یا کم فرآوری شــده می پنداریم، انرژی را 
به شکل کربوهیدرات یا چربی تامین می کنند، اما نه هر دو.

به گفته وی، در حالی که می توان سیگارکشــیدن، مصرف 
الکل یا ... را تــرک کرد اما نمی توان غذا خوردن را متوقف 

کرد.
در همین حال، »ارین پالینســکی وید«، متخصص تغذیه در 
»نیوجرسی« آمریکا به فاکس نیوز دیجیتال گفت که نسبت 

به این یافته ها تردید دارد.
او بــه فاکس نیوز گفت: اگرچــه غذاهای غنی از قند افزوده 
ممکن اســت مواد شــیمیایی مرتبط با حس خوب در مغز را 
تحریک کرده و عادت ساز شوند، اما قند به خودی خود مانند 

کوکائین یا مواد مخدر دیگر اعتیادآور نیست.
او ادامه داد: مصرف شــکر و ســپس کاهش یا حذف آن از 
رژیم غذایی، مانند یک اعتیاد واقعی منجر به علائم ترک یا 

عوارض جانبی نخواهد شد.
بنا به گفته این متخصص تغذیه، هوس های غذایی پیچیده 
اســت و نه تنها با مشــخصات تغذیه ای یک غذا، بلکه به 

احساســات و رفتارهای آموخته شده پیرامون غذا خوردن نیز 
مرتبط است.

برخی از یافته های کلیدی این تحلیل عبارت بودند از:
* غذاهای فوق فرآوری شــده سرشار از کربوهیدرات های 
تصفیه شده و چربی های اضافه شده، ممکن است اعتیادآور 

باشند.
* رفتارهای مربوط به مواد غذایی فوق فرآوری شده ممکن 
است معیارهای تشــخیص اختلال مصرف مواد را در برخی 

از افراد برآورده کند.
* درک ایــن احتمالات مرتبط با مــواد غذایی فوق  فرآوری 
شــده می تواند بــه رویکردهــای جدید مراقبــت بالینی و 

رویکردهای سیاستی منجر شود.
اشــلی گیرهارت، در این باره اظهار کرد: درک اعتیاد به این 
غذاهای فوق فرآوری شــده در ســطح جهانــی به ویژه در 

کشورهای با درآمد کم و متوسط، ضروری است.
وی خاطرنشان کرد: هزینه کم این مواد غذایی و در دسترس 

بودن آن ها منجر به افرایش مصرفشان می شود.
وی در پایــان گفت: برای تغییر این عوامل و ســایر عوامل 
اقتصادی و ســاختاری که مردم را به سمت مصرف غذاهای 
فوق فرآوری شــده ســوق می دهند، اقدامات جدی انجام 

خواهد شد.
در همین حال، متخصصان تغذیه توصیه می کنند که داشتن 
یک رژیم غذایی ســالم در حفظ ســلامت جسمی و روانی 

بسیار موثر است.
شــما می توانید بســیاری از غذاهای فرآوری شــده از جمله 
ســبزیجات کنســرو شــده، میوه های یخ زده و محصولات 
لبنی پاســتوریزه را به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی سالم 
مصرف کنید. با این  حال، برخی از اقلام بســیار فرآوری شده 
مملو از نمک، شــکر، مواد افزودنی و مواد نگهدارنده هستند 

که می تواند به سلامت شما آسیب برساند.
کاهش مصرف غذاهای بسیار فرآوری شده یکی از موثرترین 
راه ها برای بهبود ســلامت و افزایــش کیفیت رژیم غذایی 

شماست.
در ادامه به نقل از نشــریه پزشــکی »هلــث لاین« به چند 
توصیه ســاده برای کاهش مصرف غذاهای فرآوری شــده 

خواهیم پرداخت.
* میان وعده های سالم را در دسترس داشته باشید

اگر وقتتان کم است، خوردن یک میان وعده بسته بندی شده 
در هنگام خروج از خانه ممکن اســت وسوســه انگیز باشد. 
بااین حال، داشــتن تنقــلات قابل حمل و مغــذی می تواند 
انتخاب های سالم را آســان تر کند. برخی از میان وعده های 
سالم عبارتند از میوه تازه، آجیل مخلوط، سبزیجات و حمص 

و تخم مرغ آب پز.
* غلات تصفیه شده را با غلات کامل عوض کنید

به طور خاص، می توانید غلات تصفیه شــده مانند ماکارونی، 
برنج، نــان و ... را با غــلات کامل مانند برنــج قهوه ای و 
ماکارونی سبوس دار تعویض کنید. غلات کامل نه تنها دارای 
مواد مغذی مهمی مانند فیبر هستند، بلکه اثبات شده که در 
برابــر بیماری هایی مانند بیماری قلبی، دیابت و انواع خاصی 

از سرطان از شما محافظت می کنند.
* آب بیشتری بنوشید

نوشــیدنی های قندی مانند نوشــابه، چای شیرین، آب میوه 
و نوشیدنی های ورزشــی دارای قند و کالری بالایی هستند 
امــا مواد مغذی ضروری کمی دارنــد. تعویض تدریجی این 
نوشــیدنی ها با آب در طول روز راهی عالــی برای کاهش 
مصرف غذاهای فرآوری شــده و بهبــود کیفیت کلی رژیم 
غذایی شما است. می توانید آب را با میوه های تازه یا سبزی ها 

مخلوط کنید تا طعم و مزه بیشتری داشته باشید.
* سبزیجات بیشتری بخورید

حداقل یک وعده سبزیجات در رژیم غذایی خود بگنجانید تا 
مصرف غذاهای ســالم و فرآوری نشده را افزایش دهید. این 
کار می تواند به آســانی اضافه کردن اسفناج به تخم مرغ های 
همزده، تفت دادن کلم بروکلی به عنوان یک غذای ســاده یا 
ریختن هویج یا گل کلم در ســوپ  باشد. ســبزیجات بسیار 
مغذی و منابع عالی فیبر هستند و مصرف آنها باعث می شود 

بین وعده های غذایی احساس سیری کنید.
* روال خرید خود را تغییر دهید

زمانی که به فروشگاه مواد غذایی می روید، سبد خرید خود را 
با مواد سالم مانند میوه ها، سبزیجات، غلات کامل و حبوبات 
پر کنید. هنگام خرید حتما برچسب روی محصولات غذایی 
مورد علاقه خــود را بخوانید. از غذاهایی کــه دارای مقدار 
زیادی سدیم، چربی ترانس یا قند اضافه هستند، دوری کنید.

آیا چیپس و بستنی به اندازه مخدرها اعتیادآورند؟
تشریح وضعیت مالیات بر مواد دخانی از سال 1403

آیا سیگار واقعا گران شده است؟

ارتباط اضافه وزن بارداری و ریسک 
بالای مرگ ناشی از دیابت

یافته محققان انگلیسی؛یافته محققان انگلیسی؛
افراد کم خواب در معرض خطر بیشتر افراد کم خواب در معرض خطر بیشتر 

ابتلا به افسردگیابتلا به افسردگی
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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وقتــی فردی دچار ایســت قلبی می شــود، 
خون به بقیه بدن او نمی رسد. بدین ترتیب، 
بافت ها و اندام های بدن اکســیژن دریافت 

نمی کنند.
بــه گــزارش ایســنا، متخصصــان قلب و 
عروق می گویند: مغز اولین عضو اســت که 
اثرات کمبود اکســیژن را احساس می کند. 
ســلول های مغز در عرض چند دقیقه شروع 
به مردن می کنند و ایست قلبی طولانی مدت 
می تواند به مغز آسیب غیرقابل برگشت بزند.

سی پی آر یا احیای قلبی ریوی با اعمال فشار 
بر قفسه ســینه، حرکت خون در بدن را که 
معمولا قلب بــا پمپاژ انجام می دهد، موجب 
می شــود. ســی پی آر در واقع به مغز و سایر 

اندام های حیاتی، اکسیژن می رساند.
حتی اگر فرد مبتلا از ایســت قلبی خارج از 
بیمارستان جان سالم به در ببرد، احتمال دارد 
با اثرات طولانی مدت، دست به گریبان باشد 
مانند کاهش توانایــی در انجام فعالیت های 
معمــول، خســتگی شــدید، اضطــراب و 

افسردگی.
به گــزارش وری ول هلث، دانســتن اینکه 
فردی به ســی پی آر نیاز دارد یا خیر و انجام 
آن، قبل از رســیدن امدادگــران اورژانس، 
گاهی می تواند زندگی بیمار را از مرگ نجات 

دهد.
سی پی آر را چه زمانی شروع کنیم؟

اگر با ایســت قلبــی فردی روبرو شــدید، 
مهم ترین کار این اســت کــه آرام بمانید و 

وضعیت را ارزیابی کنید.
امدادگران می گویند: وقتی فردی با مشــکل 
قلبی روبرو شده اســت، ابتدا مطمئن شوید 
به محل حادثه دسترســی دارید و ایمنی یا 
هــر خطری که ممکن اســت برایتان وجود 
داشته باشــد را بررسی کنید. بعد از اطمینان 
از مناســب بودن شــرایط برای امدادرسانی 
به شــانه فردی که ایست قلبی کرده ضربه 
بزنید و با صدای بلند بپرســید: »خوبی؟« و 
در همین حیــن وضعیت تنفس طبیعی او را 

نیز دنبال کنید.

اگر فرد هوشــیار باشد و نفس بکشد، نیازی 
به سی پی آر ندارد.

اما اگر پاسخی نباشــد و فرد نفس نکشد با 
مطمئن شدن از اینکه فرد روی سطح سفت 
و صاف رو به بالا دراز کشــیده است، احیای 

قلبی ریوی یا سی پی آر را شروع کنید.
در این زمان باید سی پی آر را شروع کنید، چه 
بیمار نبض داشــته باشد چه نه. متخصصان 
انجمن قلــب آمریکا نمی خواهند مردم وقت 
خود را صرف بررسی نبض کنند. در شرایط 
اضطراری، یک شــاهد عصبی، احتمال دارد 
نبض خود را با نبض شخصی که می خواهد 
به او کمک کند، اشــتباه بگیرد و تشخیص 

درست صورت نگیرد.
حتی اگر کســی واکنش نشــان نمی دهد و 
نفس نمی کشــد و هنوز نبض دارد، احتمالا 
آنقدر قوی نیست که بتواند خون را پمپ کند 

و مدت زیادی دوام نمی آورد.
چه زمانی نباید سی پی آر را انجام بدهیم؟

اگر فردی هوشــیار اســت و نفس می کشد، 

نیازی به ســی پی آر ندارد. همچنین شرایط 
خاصی وجود دارد که نباید سی پی آر را انجام 

دهید.
به نوشته ایندیپندنت، اولین مورد زمانی است 
شــما در معرض خطرید. شاید بیشتر به فکر 
کمک به فرد آســیب دیده باشید اما ابتدا باید 

ایمنی خود را در نظر بگیرید.
امدادگــران می گوینــد: اگر صحنــه برای 
فردی که ســی پی آر را انجام می دهد ناامن 
است یا نجات دهنده را در معرض خطر قرار 
می دهد، نباید دســت به ایــن کار زد. برخی 
از صحنه هــای ناامن مواردی چون نشــت 
مواد شیمیایی، آتش ســوزی کنترل نشده در 
نزدیکی محل یــا تیراندازی فعال در صحنه  

را شامل می شوند.

احیای قلبی ریوی یا »سی پی آر« دقیقا چه کار می کند؟

طبق یک مطالعه آزمایشی کوچک، دارویی 
که قبلًا بــرای خواب آلودگــی بیش از حد 
در طول روز تأیید شــده است ممکن است 
به کاهش علائــم اختلال کمبــود توجه/

بیش فعالی کمک کند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیســن 
نت، »سوریامفتول« یک داروی غیر محرک 
است که برای درمان خواب آلودگی ناشی از 
نارکولپســی )حملات ناگهانی خواب( و آپنه 
انسدادی خواب )که با وقفه های تنفسی در 
هنگام خواب مشــخص می شود( تأیید شده 

است.
دکتــر »کریگ ســورمن«، نویســنده این 
مطالعه از دانشــگاه هاروارد، گفت: »مطالعه 
آزمایشــی بســیار امیدوارکننده اســت، اما 
قبل از اینکــه این دارو برای بزرگســالان 
مبتــلا به اختــلال بیش فعالــی توصیه یا 
 تأیید شــود، تحقیقات بیشــتری مورد نیاز

است.«
بــرای این مطالعه، ۶۰ بزرگســال مبتلا به 
اختلال بیــش فعالی، ۷۵ یا ۱۵۰ میلی گرم 
ســوریامفتول یا دارونما به مدت شش هفته 
مصرف کردند. آنها در طول مطالعه در مورد 
علائــم اختلال بیش فعالی شــأن گزارش 
دادنــد. در پایــان مطالعه، افراد بیشــتری 
نسبت  که ســوریامفتول مصرف می کردند 
به افــرادی که دارونما مصــرف می کردند، 
بهبودی در علائم بیماری شأن نشان دادند.

کودکان و بزرگســالان مبتــلا به اختلال 
کمبود توجه / بیش فعالی ممکن اســت در 
توجه، تکانشگری و مشکلات عملکردهای 
اجرایی مانند تجزیه و تحلیل، ســازماندهی 
و برنامه ریزی مشــکل داشــته باشــند - 
موفقیت  مانــع  می توانــد  که  مشــکلاتی 
 در تحصیــل، کار یــا در روابط شــخصی

شود.

در حــال حاضــر، اختلال بیــش فعالی در 
بزرگســالان بــا ترکیبــی از دارو درمانی و 
رفتار درمانی درمان می شــود. داروها شامل 
داروهای محرک ماننــد آدرال و ریتالین و 
»همه  گفت:  سورمن  هستند.  غیرمحرک ها 
افراد، داروهــای موجود را تحمل نمی کنند، 
بنابرایــن هرچه گزینه های بیشــتری وجود 
داشــته باشــد، برای بزرگســالان مبتلا به 

اختلال بیش فعالی بهتر است.«
سوریامفتول، هورمون های دوپامین و نوراپی 
نفریــن را افزایش می دهد؛ مواد شــیمیایی 
مغــز که به کنترل خــواب و بیداری کمک 
می کنند. داروهای موجود برای اختلال بیش 
فعالی نیز این مواد شــیمیایی مغز را هدف 

قرار می دهند.
عوارض جانبی خفیف شامل کاهش اشتها، 
سردرد، بی خوابی و ناراحتی های معده بود. 
اما تعداد کمی از افراد مصرف دارو را به دلیل 

این عوارض جانبی متوقف کردند.
ســوریامفتول بر ضربان قلب یا فشار خون 
تأثیری نداشت. محرک ها تمایل به افزایش 
ضربان قلب و فشــار خون دارند. ســورمن 
خاطرنشــان کرد: »در دوزهایی که آزمایش 
کردیم، بدون تغییر در ضربان قلب و فشــار 
خون، اثرات مفیدی یافتیم. این مهم اســت 
زیرا داروهای اختلال بیش فعالی در طولانی 

مدت مصرف می شوند.«
اختــلال بیش فعالــی در بزرگســالان به 
اندازه این اختلال در کــودکان مورد توجه 
قرار نمی گیرد، اما می تواند اثرات برجســته 
 ای بــر ســلامت و کیفیت زندگی داشــته

باشد.
ســورمن توضیح داد: »بزرگسالان مبتلا به 
اختلال بیش فعالی درمان نشده، زندگی های 
واکنش پذیــر و لحظــه آخــری دارند که 
می تواند بر ســاعت خواب یا خوردن آن ها 
در طول یک هفته شــلوغ تأثیر بگذارد که 
 همه این ها می توانند بر سلامت آن ها تأثیر

بگذارند.«

داروی »نارکولپسی« گزینه درمانی جدید برای اختلال بیش فعالی


